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Inhoud
Nr. 29 Dinsdag 2 februari 1993

Berichten van verhindering, blz. 1135

Voorstel van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1135 .

Voorstellen van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 1135

Besluiten van de Vlaamse Executieve
Indiening en verwijzing, blz. 1135

Arresten van het Arbitragehof
Indiening, blz. 1135

Kennisgeving van het Arbitragehof
Indiening , blz. 1136

Druggebruik
Debat, blz. 1136

Sprekers : de heren E. Van Rompuy,
H. Coveliers, E. De Groot, A. Denys,
G. Swennen, J. Geysels, F. De Man,
mevrouw V. Dua, de heren A. Arts,
F.  Dewinter ,  J .  Valkeniers ,  R.
Daems, F. Vermeiren, minister L.
Detiège

Interpellaties (Regl. art. 76)
Interpellatie van de heer J. Ansoms tot
de heer J. Sauwens, Vlaamse minister van
Verkeer, Buitenlandse Handel en Staats-
hervorming, over het loodsakkoord tussen
Vlaanderen en Nederland voor de Wes-
terschelde, blz. 1163

Sprekers : de heren J. Ansoms, H.
Schiltz, E. Beysen, minister J. Sau-
wens

Interpellatie van de heer J. De Mol tot
de heer J. Sauwens, Vlaamse minister van
Verkeer, Buitenlandse Handel en Staats-
hervorming, over de beslissing van de
raad van bestuur van De Lijn met betrek-
king tot het project Punt aan de Lijn, blz.
1169

Sprekers : de heren J. De Mol, H.
Van Dienderen, minister J. Sauwens

Motie van aanbeveling, blz. 1173

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1173

Nr. 30 Woensdag 3 februari 1993

Berichten van verhindering, blz. 1175

Actuele vragen (Regl. art. 75)
Actuele vraag van de heer J. Tavernier
tot de heer L. Van den Bossche, Vlaamse
minister van Onderwijs en Ambtenaren-
zaken, over de proefprojecten inzake so-
ciale voorzieningen voor HOBU-studen-
ten, blz. 1175
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Actuele vraag van de heer J. Demeule-
naere tot de heer L. Van den Bossche,
Vlaamse minister van Onderwijs en Amb-
tenarenzaken, over het paramedisch per-
soneel in het buitengewoon onderwijs,
blz. 1176

Actuele vraag van de heer L. Van Nieu-
wenhuysen tot de heer J. Sauwens,
Vlaamse minister van Verkeer, Buiten-
landse Handel en Staatshervorming, over
de Vlaamse Dienst voor de Buitenlandse
Handel, blz. 1178
Actuele vraag van mevrouw M. Vogels
tot mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Begro-
ting, Gezondheidsinstellingen, Welzijn en
Gezin, over de ongerustheid bij de Bijzon-
dere Jeugdzorg en de Gehandicaptenzorg,
blz. 1178
Actuele vraag van de heer G. Vermassen
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over de plannen van Cen-
ter Parcs in het Maasland, blz. 1181
Actuele vraag van mevrouw A. De
Maght-Aelbrecht tot de heer N. De Batse-
lier, minister vice-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Leefmilieu en Huisvesting, over privé-ini-
tiatief in het kader van het urgentiepro-
gramma voor de sociale huisvesting,
blz. 1181
Actuele vraag van mevrouw M. Aelvoet
tot de heer T. Kelchtermans, Vlaamse mi-
nister van Openbare Werken, Ruimtelijke
Ordening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over de militaire domeinen op de
gewestplannen, blz. 1183

Actuele vraag van de heer H. Suykerbuyk
tot de heer T. Kelchtermans, Vlaamse mi-
nister van Openbare Werken, Ruimtelijke
Ordening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over de openstelling van de A 12,
blz. 1184

Voorstel van resolutie van mevrouw M.
Aelvoet en de heer A. De Boeck betref-
fende de nabestemming van het vliegveld
te Grimbergen
- 278 (1992-1993) - Nr. 1
Motie van orde, blz. 1185

Voorstel van resolutie van de heer E. De
Groot C.S. betreffende het voeren van een
actief drugspreventiebeleid
- 277 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2

Voorstel van resolutie van mevrouw V.
Dua en de heer J. Geysels betreffende het
drugbeleid in Vlaanderen
- 279 (1992-1993) - Nr. 1

Voorstel van resolutie van de heer F. De
Man betreffende het te voeren anti-drugs-
beleid
- 282 (1992-1993) - Nr. 1

Voorstel van resolutie van de heren E.
Van Rompuy, L. Hancké en P. Van
Grembergen betreffende het algemeen
Vlaams drugbeleid
- 281 (1992-1993) - Nr. 1
Bespreking, blz. 1185

Sprekers : de heren E. De Groot, P.
Van Grembergen, J.-P. Van Rossem,
mevrouw V. Dua, de heren E. Van
Vaerenbergh, F. De Man, H. Cove-
liers, E. Van Rompuy, A. Denys, J.
Valkeniers, L. Hancké

Voorstel van resolutie van de heer E. De
Groot C.S. betreffende het voeren van een
actief drugspreventiebeleid
- 277 (1992-1993) - Nrs.1 en 2
Aangehouden stemming, blz. 1189
Hoofdelijke stemming, blz. 1190

Voorstel van resolutie van mevrouw V.
Dua en de heer J. Geysels betreffende het
drugbeleid in Vlaanderen
- 279 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1191

Voorstel van resolutie van de heren E.
Van Rompuy, L. Hancké en P. Van
Grembergen betreffende het algemeen
Vlaams drugbeleid
- 281 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1192

Voorstel van resolutie van de heer F. De
Man betreffende het te voeren anti-drugs-
beleid
- 282 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1193

Voorstel van resolutie van mevrouw M.
Aelvoet en de heer A. De Boeck betref-
fende de nabestemming van het vliegveld
te Grimbergen
- 278 (1992-1993) - Nr. 1
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 1194

Motie van aanbeveling van de heren E.
Van Rompuy, L. Hancké en P. Van
Grembergen tot besluit van de op 26 ja-
nuari 1993 door de heer P. Van Grember-
gen, de heer L. Dierickx, de heer J. Ga-
briels en de heer J. Van Hauthem gehou-
den interpellaties tot de heer L. Van den
Brande, minister-president van de Vlaam-
se regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen, respectievelijk
over de verklaringen van de minister in
de pers betreffende de toekomst van
Vlaanderen, over een interview van de
minister in de pers betreffende de confe-
derale toekomst van België, over het ge-
brek aan samenhang binnen de Vlaamse
regering en over de uitspraken van de mi-
nister inzake de verdere federalisering van
België
- 268 (1992-1193) - Nr. 1

Motie van aanbeveling van mevrouw M.
Aelvoet en de heer J. Geysels tot besluit



van de op 26 januari 1993 door de heer
P. Van Grembergen, de heer L. Dierickx,
de heer J. Gabriels en de heer J. Van
Hauthem gehouden interpellaties tot de
heer L. Van den Brande, minister-presi-
dent van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, respectievelijk over de verklarin-
gen van de minister in de pers betreffende
de toekomst van Vlaanderen, over een
interview van de minister in de pers be-
treffende de confederale toekomst van
België, over het gebrek aan samenhang
binnen de Vlaamse regering en over de
uitspraken van de minister inzake de ver-
dere federalisering van België
- 269 (1992-1993) - Nr. 1
Motie van aanbeveling van de heer A.
Denys tot besluit van de op 26 januari
1993 door de heer P. Van Grembergen,
de heer L. Dierickx, de heer J. Gabriels
en de heer J. Van Hauthem gehouden
interpellaties tot de heer L. Van den
Brande, minister-president van de Vlaam-
se regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen, respectievelijk
over de verklaringen van de minister in
de pers betreffende de toekomst van
Vlaanderen, over een interview van de
minister in de pers betreffende de confe-
derale toekomst van België, over het ge-
brek aan samenhang binnen de Vlaamse
regering en over de uitspraken van de mi-
nister inzake de verdere federalisering van
België
- 271 (1992-1993) - Nr. 1
Motie van aanbeveling van de heer J. Van
Hauthem tot besluit van de op 26 januari
1993 door de heer J. Van Hauthem gehou-
den interpellatie tot de heer L. Van den
Brande, minister-president van de Vlaam-
se regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen, over de uitspra-
ken van de minister inzake de verdere fe-
deralisering van België
- 272 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1195

Sprekers : de heren A. Denys, J. Van
Hauthem, mevrouw M. Aelvoet , de
heren P. Van Grembergen, F. Van-
denbroucke, E. Van Rompuy , G. An-
nemans , minister-president L. Van
den Brande

Motie van aanbeveling van de heren D.
Van Mechelen, A. Denys en P. Dewael
tot besluit van de op 27 januari 1993 door
de heer C. Lisabeth gehouden interpella-
tie tot de heer L. Van den Brande, minis-
ter-president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over het sociaal-econo-
misch beleid bij een dalende conjunctuur
- 274 (1992-1993) - Nr. 1
Motie van aanbeveling van de heren E.
Van Rompuy , J. Peeters en P. Van Grem-

bergen tot besluit van de op 27 januari
1993 door de heer C. Lisabeth gehouden
interpellatie tot de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over het sociaal-
economisch beleid bij een dalende con-
junctuur
- 275 (1992-1993) - Nr. 1
Motie van aanbeveling van de heer J.
Geysels tot besluit van de op 27 januari
1993 door de heer C. Lisabeth gehouden
interpellatie tot de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over het sociaal-
economisch beleid bij een dalende con-
junctuur
- 276 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1203

Sprekers : de heren D. Van Mechelen,
F. Wymeersch

Actuele interpellaties (Regl. art. 77)
Actuele interpellatie van mevrouw M.
Aelvoet tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de ondertun-
neling van de SST in Lembeek, blz. 1206

Sprekers : mevrouw M. Aelvoet, de
heren J. Valkeniers, E. Van Rompuy,
F. Dielens, minister T. Kelchtermans

Actuele interpellatie van de heer E. Bey-
sen tot de heer L. Van den Brande, minis-
ter-president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over het gevolg dat door
de Vlaamse Executieve is gegeven aan de
door de Vlaamse Raad aangenomen reso-
lutie over het investeringsprogramma en
het ondernemingsplan van de NMBS
Actuele interpellatie van de heer L. Van
Nieuwenhuysen tot de heer J. Sauwens,
Vlaamse minister van Verkeer, Buiten-
landse Handel en Staatshervorming, over
de beslissing van de NMBS van vrijdag 29
januari laatstleden, blz. 1211

Sprekers : de heren E. Beysen, L. Van
Nieuwenhuysen, H. Van Dienderen,
J. De Mol, H. Candries, minister J.
Sauwens, minister-president L. Van
den Brande

Actuele interpellatie van de heer Dielens
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over de herstructurering
van de energiesector, blz. 1219

Sprekers : de heren F. Dielens, J.
Geysels, H . Candries, minister-presi-
dent L. Van den Brande

Regeling
1225

van de werkzaamheden, blz.

Bijlage
Vragen om uitleg, blz. 1227

Nr. 31 Dinsdag 16 februari 1993

Berichten van verhindering, blz. 1233

Ontwerp van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1233

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1233

Voorstellen van resolutie
Indiening en verwijzing, blz.

Verslagen
Indiening , blz. 1233

Moties
Indiening, blz. 1234

Besluit van de Vlaamse Executieve
Indiening en verwijzing, blz. 1234

1233

Kennisgevingen van de Vlaamse Execu-
tieve
Indiening, blz. 1234

Resolutie van het Europees Parlement
Indiening, blz. 1234

Kennisgeving van het Arbitragehof
Indiening , blz. 1234

Schriftelijke vragen (Regl. art. 74)
Indiening, blz. 1234

Ontwerp van decreet houdende het sta-
tuut van de terreinen voor openluchtre-
creatieve verblijven
- 156 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3
Algemene bespreking, blz. 1235

Sprekers : de heren L. Peeters, minis-
ter H. Weckx

Artikelsgewijze bespreking, blz. 1237

Ontwerp van decreet houdende regeling
tot erkenning van de outplacement-, wer-
vings- en selectiebureaus in het Vlaamse
Gewest
- 172 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 5
Algemene bespreking, blz. 1239

Sprekers : de heer E. Schuermans, mi-
nister L. Detiège

Artikelsgewijze bespreking, blz. 1240
Sprekers : de heer W. Verreycken,
minister L. Detiège

Beleidsnota Toerisme in Vlaanderen, in-
gediend door de heer H. Weckx, Vlaamse
minister van Cultuur en Brusselse Aange-
legenheden
- 168 (BZ 1992) - Nrs. 1 en 2
Bespreking, blz. 1245
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th 

Regeling 
1303 
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	 internationa- 

th 

Regeling 
1303 

rP 
	 internationa- 

th 

Regeling 
1303 

Sprekers : de heren F. Cauwenberghs,
L. Peeters, mevrouw M. Tyberghien-
Vandenbussche, de heren A. Denvs.
W. Verreycken;  J. Van Hauthem,‘S:
De Clerck, F. De Man , D. Ramoudt,
H.  Van Dienderen,  minis ter  H.
Weckx

Moties van aanbeveling, blz. 1260

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1260

Nr. 32 Woensdag 17 februari 1993
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1261

Interpellaties (Regl. art. 76)
Interpellatie van de heer L. Van Nieuwen-
huysen tot de heer J. Sauwens, Vlaamse
minister van Verkeer, Buitenlandse Han-
del en Staatshervorming, over de samen-
werking tussen de verschillende vroegere
entiteiten die deel uitmaken van De Lijn,
blz. 1261

Sprekers : de heren L. Van Nieuwen-
huysen, F. Van den Eynde, minister
J. Sauwens

Interpellatie van de heer J. Peeters tot de
heer L. Van den Brande, minister-presi-
dent van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen,  over de impulsprogramma’s, blz.
1265

Sprekers : de heren J. Peeters, minis-
ter-president L. Van den Brande

Interpellatie van de heer H. Candries tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, over de rol van de Vlaamse over-
heid in het Boel- en het scheepsbouwdos-
sier, blz. 1268

Sprekers : de heren H. Candries, J.
Lenssens, L. Hancké, F. Wymeersch,
A. Denys, S. Platteau, minister-presi-
dent L. Van den Brande

Nr. 33 Woensdag 17 februari 1993
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1285

Interpellaties (Regl. art. 76) (Voortzet-
ting)
Interpellatie van de heer J. Geysels tot de
heer N. De Batselier, minister vice-presi-
dent van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Leefmilieu en Huisvesting,
over de uitvoering van het milieubox-pro-
ject, blz. 1285

Sprekers : de heren J. Geysels, W.
Taelman, H. Olaerts, J. Ansoms, mi-
nister N. De Batselier

Interpellatie van de heer J. Ansoms tot
de heer N. De Batselier, minister vice-
president van
Vlaamse

de Vlaamse regering,
minister van Leefmilieu en Huis-

vesting, over de milieuheffing op huishou-
delijk afval, blz. 1292

Sprekers : de heren J. Ansoms, minis-
ter N. De Batselier

Interpellatie van mevrouw T. Merckx-
Van Goey tot de heer T. Kelchtermans,
Vlaamse minister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden, over het Vlaamse Sig-
maplan,  blz. 1294

Sprekers : mevrouw T. Merckx-Van
Goey, de heren V. Vautmans, M.
Bartholomeeussen, L. Dierickx, L.
Van Nieuwenhuysen, H. Candries,
minister T. Kelchtermans

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1300

Interpellaties (Regl. art. 76) (Voortzet-
ting)
Interpellatie van de heer F. Dewinter tot
de heer L. Van den Bossche, Vlaamse
minister van Onderwijs en Ambtenaren-
zaken, over het dragen van hoofddoeken
door islamitische meisjes in het onderwijs,
blz. 1300

Sprekers : de heren F. Dewinter, L.
Dierickx, H. Olaerts, minister L. Van
den Bossche

van de werkzaamheden, blz.

van Verkeer, Buitenlandse Handel en
Staatshervorming, over de erkenning van
Antwe

T
en en Oostende als intemationa-

le lucht avens, blz. 1305
Actuele vraag van de heer R. Van Hoo-
land tot de heer J. Sauwens, Vlaamse mi-
nister van Verkeer, Buitenlandse Handel
en Staatshervorming, over een bouwpro-
ject in het Leielandschap, blz. 1306
Actuele vraag van de heer P. Tant tot de
heer J. Sauwens, Vlaamse minister van
Verkeer, Buitenlandse Handel en Staats-
hervorming, over de bescherming van kas-
seiwegen in de Vlaamse Ardennen, blz.
1307
Actuele vraag van de heer J. Devolder tot
mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Begro-
ting, Gezondheidsinstellingen, Welzijn en
Gezin, over de raad van bestuur van Kind
en Gezin, blz. 1308
Actuele vraag van de heer F. Wymeersch
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over uitlatingen van natio-
nale ministers ten aanzien van de minister-
president, blz. 1309
Actuele vraag van de heer P. Van Grem-
bergen tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de Vlaamse
verankeringsstrategie bij de federale pri-
vatiseringsronde, blz. 1310
Actuele vraag van de heer A. Denys tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, over de gevolgen van de Waalse
expansiedecreten voor Vlaamse bedrij-
ven, blz. 1312
Actuele vraag van de heer H. Suykerbuyk
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over de Vlaamse kandida-
tenlijst voor het Comité der Regio’s,
blz. 1313

Interpellatie van de heer F. Dielens tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, over het REG-convenant tussen
de Vlaamse overheid en de gemengde
energiedistributiesector, blz. 1279

Sprekers : de heren F. Dielens, minis-
ter-president L. Van den Brande

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1283

Nr. 34 Donderdag 18 februari 1993

Berichten van verhindering, blz. 1305

Samenstelling van een commissie en een
werkgroep
Wijzigingen onder de vaste en plaatsver-
vangende leden, blz. 1305

Actuele vraag van de heer J. Peeters tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen,  over het reddingsplan voor DAF-
Westerlo, blz. 1313
Actuele vraag van de heer M. Maertens
tot de heer N. De Batselier, minister vice-
president van
Vlaamse

de Vlaamse regering,
minister van Leefmilieu en Huis-

vesting, over de muskusrattenplaag in de
Ijzervallei, blz. 1315

Actuele vragen (Regl. art. 75)
Actuele vraag van mevrouw M. Vogels
tot de heer J. Sauwens, Vlaamse minister

Actuele vraag van de heer J. Caudron tot
de heer T. Kelchtermans, Vlaamse minis-
ter van Openbare Werken, Ruimtelijke
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van van van Ordening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over de achterstand in de bouw-
vergunningsdossiers in Limburg, blz. 1317
Actuele vraag van de heer R. Van Hoo-
land tot de heer T. Kelchtermans, Vlaam-
se minister van Openbare Werken, Ruim-
telijke Ordening en Binnenlandse Aange-
legenheden, over een bouwproject in het
Leielandschap, blz. 1318
Actuele vraag van de heer J. Van Eetvelt
tot de heer T. Kelchtermans, Vlaamse mi-
nister van Openbare Werken, Ruimtelijke
Ordening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over het herstel van de Schelde-
brug in Temse, blz. 1319

Motie van orde
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 1320

Ontwerp van decreet houdende het sta-
tuut van de terreinen voor openluchtre-
creatieve verblijven
- 156 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3
Hoofdelijke stemming, blz. 1320

Sprekers : de heren L. Goutry, D.
Ramoudt, L. Peeters

Ontwerp van decreet houdende regeling
tot erkenning van de outplacement-, wer-
vings- en selectiebureaus in het Vlaamse
Gewest
- 172 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 6
Aangehouden stemming, blz. 1322

Sprekers : de heren W. Verreycken,
P. Van Grembergen, P. Deprez, E.
De Groot, minister L. Detiège

Hoofdelijke stemming, blz. 1324
Sprekers : de heren, J. Laverge, M.
Olivier, A. Denys

Motie vau orde
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 1327

Voorstel van resolutie van de heren M.
Van Peel, E. Beysen en L. Hancké betref-
fende de invoerbeperking van bananen
- 287 ( 1992-1993) - Nr. 1
Bespreking, blz. 1328

Sprekers : de heren M. Van Peel, J.
Van Hauthem, E. Beysen, W. Seeuws

Motie van aanbeveling van de heer H.
Van Dienderen tot besluit van de op 2
februari 1993 door de heer J. De Mol ge-
houden interpellatie tot de heer J. Sau-
wens, Vlaamse minister van Verkeer, Bui-
tenlandse Handel en Staatshervorming,
over de beslissing van de raad van bestuur
van De Lijn met betrekking tot het project
Punt aan de Lijn
- 283 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1329

Sprekers : de heren W. Verreycken,
J. De Mol

Actuele interpellaties (Regl. art. 77)
Actuele interpellatie van de heer E. Van
Vaerenbergh tot mevrouw L. Detiège,
Vlaamse minister van Tewerkstelling en
Sociale Aangelegenheden, over de moge-
lijkheid om Vlaamse CAO’S in Vlaande-
ren algemeen bindend te verklaren, blz.
1331

Sprekers : de heer E. Van Varen-
bergh, minister L. Detiège

Actuele interpellatie van de heer J. Laver-
ge tot de heer L. Van den Brande, minis-
ter-president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,

Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over de buitenlandse inves-
teringen in Vlaanderen, blz. 1333

Sprekers : de heren J. Laverge, minis-
ter-president L. Van den Brande

Actuele interpellatie van de heer H. Van
Dienderen tot de heer N. De Batselier,
minister vice-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Leefmi-
lieu en Huisvesting, over de verslechtering
van de luchtkwaliteit, blz. 1336

Sprekers : de heren H. Van Diende-
ren, minister N. De Batselier

Interpellatie (Regl. art. 76)
Interpellatie van de heer E. Schuermans
tot de heer H. Weckx, Vlaamse minister
van Cultuur en Brusselse Aangelegenhe-
den, over de BRTN en zijn werknemers
naar aanleiding van het vernietigen van
een beslissing van de administrateur-gene-
raal, blz. 1339

Sprekers : de heren E. Schuermans,
A. Denys, W. Seeuws, M. Bartholo-
meeussen , W. Verreycken , H.
Olaerts, minister H. Weckx

Motie van aanbeveling, blz. 1347

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1347

Bijlage
Vraag om uitleg, blz. 1349
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32e vergadering Woensdag 17 februari 1993
Morgenvergadering

VOORZI’ITER : de heer L. Van-
velthoven

- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

se Handel en Staatshervorming, over
de samenwerking tussen de verschil-
lende vroegere entiteiten die deel uit-
maken van De Lijn.

- De vergadering wordt geopend om
10.00 uur.

De heer Van Nieuwenhuysen heeft
het woord.

De voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

J. Caudron, J. Timmermans : ge-
zondheidsredenen ;

De heer L. Van Nieuwenhuysen (op
de tribune) : Mijnheer de voorzitter,
mijnheer de minister, collega, onge-
veer twee weken geleden verscheen
op de streekbladzijde van de Gazet
Van Antwerpen een vraaggesprek
met een aantal werknemers van De
Lijn. Hieruit kwamen een paar zaken
naar voor die zo frappant waren dat
ik spontaan een interpellatieverzoek
heb ingediend om aan de minister
een aantal vragen en bedenkingen te
kunnen voorleggen.

A. Arts, J. De Bremaeker, E. Fla-
mant, A.-M. Neyts-Uyttebroeck, H.
Schiltz, J. Sleeckx, J. Valkeniers :
buitenslands.

De werknemers van De Lijn die aan
dit gesprek deelnamen, wensten ano-
niem te blijven, uit angst voor sanc-
ties, De Lijn duldt geen kritiek, zo
wordt beweerd. Een aanwijzing dat
er iets schort.

Dit feit lijkt mij belangrijk genoeg om
er op in te gaan omdat het de Ant-
werpse situatie overstijgt. De situatie
die Üit het vraaggesprek blijkt, is im-
mers typerend voor de geestesge-

,steldheid in heel wat overheidsinstel-
lingen en die wij als Vlaams Blok al-
tijd hebben aangeklaagd en die aan
de basis ligt van ons succes. De be-
volking neemt het immers niet dat
sommige overheidsinstellingen staat
in de staat spelen, dat sommige groe-
pen binnen die overheidsinstellingen
staat in de staat spelen. en de werking
ervan als het ware gaan dicteren.

INTERPELLATIES (Regl. art. 76)

Interpellatie van de heer L. Van
Nieuwenhuysen tot de heer J. Sau-
wens, Vlaamse minister van Verkeer,
Buitenlandse Handel en Staatsher-
vorming, over de samenwerking tus-
sen de verschillende vroegere entitei-
ten die deel uitmaken van De Lijn

De voorzitter : Aan de orde is de in-
terpellatie van de heer Van Nieuwen-
huysen tot de heer Sauwens, Vlaam-
se minister van Verkeer, Buitenland-

Mijn interpellatie overstijgt zoals ik
al zei de Antwerpse situatie en gaat
over een reeks van feiten.

Eerste feit. Sedert de fusie tussen de
NMVB en de MIVA binnen De Lijn
zouden er nog altijd belangrijke ver-
schillen in verloning bestaan. Ik
neem aan dat voor verschillende
prestaties, verschillende vergoedin-
gen worden uitbetaald, maar dat
schijnt hier niet het geval te zijn. In
het vraaggesprek verschenen in De
Gazet van Antwerpen staat letterlijk,
ik citeer : Van gelijk loon voor gelijk
werk, is geen sprake. Einde citaat.
Zoiets begrijp ik niet. Ik weet wel dat
artikel 45 van het oprichtingsdecreet
van De Lijn waarin de overgangsbe-
palingen worden vastgelegd, bepaalt
dat de overgehevelde personeelsle-
den van de NMVB, van de MIVA en
van de MIVG hun bezoldiging en
hun anciënniteit mogen behouden
evenals de toelagen en vergoedingen
die zij zouden gekregen hebben als
zij in die maatschappijen waren ge-
bleven. Toch meen ik dat al wie bin-
nen een bepaalde maatschappij het-
zelfde werk uitvoert, dezelfde ver-
goeding moet ontvangen. Ik vraag
mij dus af of het echt niet mogelijk
is om, zij het geleidelijk aan, de lat
gelijk te leggen voor alle personeels-
leden.

Dan kom ik tot een tweede feit. Bij
de vroegere MIVA zouden sommige
werknemers een nachtvergoeding
krijgen. Daar is op zich niets op te-
gen, voor zover die werknemers na-
tuurlijk effectief nachtwerk preste-
ren,maar sommige personeelsleden
zouden een nachtvergoeding uitbe-
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taald krijgen, hoewel ze
meer ‘s nachts  werken.

niet langer

Mijnheer de minister, bent u op de
hoogte van die toestand ? Als die in-
derdaad bestaat, kunt u zulke prak-
tijk dan gedogen en waarom eventu-
eel ? Als u mij antwoordt dat u er
nooit over gehoord hebt, dan vraag
ik u of u bereid bent desbetreffend
een onderzoek te laten uitvoeren ?

Als u dan toch van plan zou zijn een
onafhankelijk onderzoek te laten uit-
voeren, - en zo kom ik bij mijn der-
de punt - zou u misschien ook eens
kunnen laten nagaan op welke ma-
nier de bevorderingsexamens worden
gehouden. Ook wat dat betreft schij-
nen er heel wat scheefgroeiingen te
bestaan. In het kranteartikel waar ik
al naar refereerde, staat in dit ver-
band, ik citeer : De vakbonden ma-
ken er een potje van. Zij vullen de
vacante functies in. De mondelinge
proeven worden zo gestuurd dat de
bonden hun handlangers kunnen
droppen. De kleur is belangrijk. De
capaciteiten van de vrouw of man zijn
bijkomstig. Als de regiochef een
ACOD’er  is, dan moet zijn adjunct
een CCOD’er  zijn, of omgekeerd. Zo
werkt dat. Einde citaat.

Ik weet dat dit geen alleenstaand ge-
val is en dat dergelijke toestanden
ook bij andere overheidsbedrijven
heersen. Dat is natuurlijk geen reden
om zich bij de toestand neer te leg-
gen.

Mijnheer de minister, ik hoop dat u
deze aantijgingen niet zal wegwui-
ven, maar aan een onderzoek zal wil-
len onderwerpen. Hoe zal u dat on-
derzoek desgevallend aanpakken ?
Bent u bereid naar een systeem te
zoeken - en dat is misschien nog het
belangrijkste - dat de objectiviteit
van de examens absoluut garandeert.

Ik vind het uitermate verwerpelijk
dat voor aanstellingen en bevorderin-
gen andere normen dan capaciteit,
inzet en eventueel ook anciënniteit
worden gehanteerd. Het Vlaams
Blok heeft zich trouwens altijd uitge-
sproken tegen de inmenging van de
politiek of van de syndicaten bij de

benoemingen en bevorderingen in
overheidsinstellingen. Dit is volgens
mij zelfs een van de redenen van het
succes dat wij ongeveer anderhalf
jaar geleden hebben gehaald.

Mijnheer de minister, een tweetal
weken geleden heb ik u in een schrif-
telijke vraag gewezen op vermoede-
lijke misbruiken bij de aankoop van
uniformen. De werknemers ontvan-
gen waardebons, die blijkbaar niet
steeds worden gebruikt voor de aan-
schaf van een nieuw uniform. Dit is
misschien slechts een detail voor ie-
mand die met miljardenbegrotingen
werkt. Ik wou deze toestand echter
vermelden omdat hij typerend is voor
een bepaalde ingesteldheid.

Vanochtend las ik in de krant dat
iedereen in de toekomst hetzelfde
uniform zal krijgen, zodat dit pro-
bleem nu wellicht van de baan is.

Uit het vraaggesprek blijkt eveneens
dat de fusie tussen de MIVA en de
voormalige Buurtspoorwegen nog al-
tijd niet is verteerd. Er zou een groot
gebrek aan communicatie en aan
doorstroming van informatie zijn. Zo
wordt de informatie in verband met
omleidingen enkel doorgegeven aan
het personeel van de stadslijnen en
niet aan het personeel van het streek-
vervoer. De controleurs van de stads-
lijnen zouden zich amper bekomme-
ren om de streeklijnen omdat ze
daartoe geen opdracht kregen en het
personeel van de stadslijnen zou vrij-
wel niets afweten van de streeklijnen.

Deze voorbeelden leiden tot de con-
clusie dat er nog altijd twee maat-
schappijen bestaan, hoewel de fusie
reeds van 1990 dateert. Hoe komt het
dat de samenwerking nog altijd zo
stroef verloopt ? Hoe denkt u een
vlottere samenwerking te realiseren
tussen deze twee vroegere entitei-
ten ? Ik vraag mij af of de samenwer-
king van de Buurtspoorwegen met de
voormalige MIVG eveneens zo stroef
verloopt als in Antwerpen.

Ten slotte wil ik uw aandacht vesti-
gen op de decentralisering. De alge-
meen directeur van De Lijn, de heer
Van Wesemael, zou vroeger steeds
hebben beweerd dat de verschillende
regionale entiteiten die deel uitma-

ken van De Lijn, van een grotere
zelfstandigheid genieten. Dit past in
de filosofie die destijds heeft geleid
tot de oprichting van vijf exploitatie-
entiteiten, die als hoofdtaak kregen
de dienstverlening aan de reizigers te
optimaliseren omdat zij in direct con-
tact komen met de reizigers.

Er wordt gezegd dat de algemeen di-
recteur hooguit met 80 personeelsle-
den wou werken op de centrale zetel
te Mechelen terwijl op de centrale
zetel van de vroegere Buurtspoorwe-
gen ongeveer 120 Vlamingen werk-
ten. Volgens het vraaggesprek zijn er
thans op de centrale zetel te Meche-
len reeds 150 personen werkzaam.
Deze vaststelling bevestigt de bewe-
ring dat er weinig sprake is van de-
centralisering. Ik citeer nogmaals uit
het vraaggesprek : Als wij een stoel
nodig hebben, moeten wij dat in Me-
chelen aanvragen. Einde citaat.

Ik weet niet of deze uitspraak over-
eenstemt met de werkelijkheid maar
wellicht kan u hierover enige toelich-
ting geven.

Is het inderdaad de bedoeling om de
regio’s een grotere werkingsvrijheid
te geven ? In dat geval lijkt het mij
vreemd dat het personeelsbestand
van de centrale zetel wordt uitge-
breid.

Mijnheer de minister, ik zal al mijn
vragen op een rijtje zetten.

Hoe verhouden de verschillen in ver-
goeding zich tussen de werknemers
van de vroegere entiteiten voor gelijk
werk en gelijke graden ?

Ziet u enige mogelijkheid om op kor-
te of op halflange termijn de verschil-
len in loon weg te werken ?

Is u op de hoogte van het feit dat er
onrechtmatige nachtvergoedingen
worden uitbetaald bij het Antwerpse
stadsvervoer ?

Is u bereid om een onafhankelijk on-
derzoek te laten verrichten in ver-
band met de onpartijdigheid van de
bevorderingsexamens ? Hoe zal u dat
aanpakken ?

Overweegt u om het examensysteem
in de toekomst zodanig te wijzigen of
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aan te passen zodat de objectiviteit houdtdus iets meer in dan een likje
buiten kijf staat ? geel-grijze verf. (Applaus bij het VB)

Verloopt de samenwerking tussen De voorzitter : Ik stel vast dat de
het streekvervoer en het stadvervoer heer De Mol, die ingeschreven was
in Gent even stroef als in Antwer- als spreker, niet aanwezig is.
pen ? Hoe zal u een vlottere samen-
werking realiseren ? Minister Sauwens heeft het woord.

Is het de uiteindelijke bedoeling om
de werking en het bestuur van De
Lijn echt te decentraliseren ?

Mijnheer de minister, De Lijn vormt
een belangrijke schakel in het mobi-
liteitsbeleid. Er wordt regelmatig be-
weerd dat de bus het meest aangewe-
zen vervoermiddel is voor het streek-
vervoer, in het bijzonder wat de kost-
prijs betreft. Het stadsvervoer is ui-
teraard van groot belang voor de toe-
gankelij kheid van onze steden.

Minister J. Sauwens (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, op basis van
de juiste informatie moet dit parle-
ment ook de juiste analyses durven
te maken en kan het de beleidsver-
antwoordelij ken ondervragen over
hun bedoelingen en het gevoerde be-
leid.

Het dichtslibben van onze wegen kan
maar worden tegengegaan als de al-
ternatieven aantrekkelijk zijn en dus
goed functioneren. Ik zwijg dan nog
over de sociale functie en de mi-
lieuaspecten van een goed gemeen-
schappelijk vervoer.

Het is dan ook erg belangrijk dat de
Vlaamse Vervoermaatschappij een
optimale dienstverlening aan de be-
volking aanbiedt. Toestanden, zoals
die zich in Antwerpen blijkbaar voor-
doen, zijn uiteraard niet bevorderlijk
en werken ontmoediging en demoti-
vering bij het personeel in de hand.
Dit wreekt zich op de gebruikers van
De Lijn.

Onlangs las ik in de toelichting bij
het oprichtingsdecreet van de WM
dat door de oprichting conflictsitua-
ties tussen verschillende exploitatie-
maatschappijen in eenzelfde gebied
worden vermeden. Als ik voortga op
het vraaggesprek dat aanleiding heeft
gegeven tot deze interpellatie, dan
moet ik besluiten dat dit opzet niet
helemaal is gelukt.

Het is niet voldoende om trams en
bussen in een geel-grijs kleedje te ste-
ken als achter die kleuren niet een
gemotiveerde en dienstverlenende
groep staat. Zoiets is pas mogelijk als
er gelijk loon voor gelijk werk wordt
uitbetaald, als iedereen gelijke kan-

De Lijn is een jonge maatschappij,
opgestart op 1 januari 1991, en
brengt de drie openbare vervoer-
maatschappijen in Vlaanderen sa-
men : Buurtspoorwegen, MIVA en
MIVG.

De integratie van zulke maatschap-
pijen, met bijna 5.000 werknemers
verspreid over heel Vlaanderen, is
geen gemakkelijke opdracht. Vorig
jaar hebben we de beheersovereen-
komst goedgekeurd dat het kader
schept inzake middelen, doelstellin-
gen en actieprogramma van deze
maatschappij.

Men ondervraagt me en doet uitspra-
ken op basis van een artikel in een
krant. Degenen  die daarin het woord
hebben genomen, durven zelfs niet
hun naam te vermelden. Ik zou me
er dus gemakkelijk vanaf kunnen ma-
ken en antwoorden dat het niet onze
taak is en dat de aantijgingen onte-
recht zijn.

Ik wijs trouwens op het feit dat in
een aantal bladen, en in het bijzonder
in het blad dat de interpellant aan-
haalt, vaak artikelen verschijnen
waarin de negatieve toon overheerst
en waarvan de inhoud overdreven en
niet in overeenstemming lijkt te zijn
met de werkelijkheid.

Het artikel getiteld : Er zit geen lijn
in De Lijn verschenen in de Gazet
van Antwerpen haalt  bestaande
clichés aan die vooral met betrekking
tot de Antwerpse situatie in het leven
worden gehouden, maar die echter
niet overeenstemmen met de reali-
teit.

In tegenstelling tot wat in het artikel
wordt vermeld, ben ik van mening
dat De Lijn op het vlak van integratie
al enorme stappen heeft gedaan. Sta
me toe enkele voorbeelden toe te
lichten.

Sinds vorig jaar beschikt De Lijn over
een personeelsstatuut dat voorziet in
een eenvormige reglementering en
bezoldigingsregeling voor alle perso-
neelsleden. Ook wat de verworven
rechten betreft wordt een progressie-
ve gelijkschakeling beoogd in een pe-
riode van maximum vijf jaar.

De drie bestaande maatschappijen
voor openbaar vervoer hadden elk
hun eigen personeelsstatuut en bare-
ma’s. Voor sommige functies bestond
- en bestaat nog gedeeltelijk - een
loonspanning van meer dan 30 per-
cent. De slogan gelijk loon voor ge-
lijk werk klinkt wel heel mooi, maar
we moeten rekening houden met de
erfenis uit het verleden. MIVA bij-
voorbeeld had een veel royalere be-
zoldigingsregeling dan de andere
maatschappijen, zoals de NMVB,
waar het beleid veel soberder was.

Dat bracht natuurlijk veel spannin-
gen mee. Er waren twee mogelijkhe-
den. Wij konden nivelleren op het
hoogste niveau, zoals de vakbonden
hadden gevraagd. Deze mogelijkheid
is natuurlijk onbetaalbaar. Vandaar
dat er naar een tussenoplossing werd
gezocht waarin we de progressieve
gelijkschakeling hebben beoogd.

U hebt een aantal vragen gesteld om-
trent de examens en de waardebons.
Ik heb daar momenteel geen infor-
matie over. Ik zal u een antwoord
geven zodra ik meer gegevens heb.
Het hoort totaal bij de autonomie
van de maatschappij om binnen de
beheersovereenkomst, zelf dit soort
zaken te regelen.

Ook op andere terreinen worden in-
spanningen geleverd om een volledi-
ge integratie zo vlot mogelijk te ver-
wezenlijken. Ik denk ondermeer aan
de nieuwe tariefstructuur waardoor
het aantal vervoerbewijzen werd te-
ruggebracht van 150 naar 30. Sinds 1
februari 1993 is bovendien de stads-
kaart geldig in alle stadsgebieden van
De Lijn. Het is dankzij deze hervor-
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mingen dat er een vereenvoudiging
en een harmonisatie in de tariefstruc-
tuur werd verwezenlijkt. Het belang
van de reizigers staat hierbij centraal.
Het beeld dat u uit een naamloos ar-
tikel in de Gazet van Antwerpen op-
roept, strookt dus helemaal niet met
het beeld dat de Vlaamse publieke
opinie heeft. De Lijn heeft inder-
daad, wat imago-building betreft, de
voorbije jaren heel duidelijk aange-
toond dat het openbaar vervoer in de
lift zit. Men heeft een positief beeld
kunnen creëren en het is precies dat
positief beeld dat zich ook uit in on-
dermeer  de meerinkomsten en in de
toename van reizigers. De invoering
van de magnetische ontwaardingsap-
paratuur, zal niet alleen het aantal
vervoerbewijzen nogmaals sterk
doen verminderen maar eveneens de
verdere integratie van het stads- en
streekvervoer bevorderen. Bij het
uitbouwen van de organisatiestruc-
tuur van De Lijn werden de vijf enti-
teiten volgens dezelfde principes
georganiseerd en zoveel mogelijk on-
dergebracht in dezelfde afdelingen.
Exploitatie, marketing, rollend en
vast materieel, financiën en perso-
neelsbeleid worden maximaal ingezet
in de entiteiten. De centrale diensten
hebben dezelfde organisatorische on-
derbouw en vervullen een coördine-
rende rol tussen en een dienstverle-
nende rol binnen de entiteiten. Dat
is heel uitdrukkelijk zo gewild, ook
door de decreetgever. Ik herinner me
trouwens zeer goed dat enkele colle-
ga’s die hier aanwezig zijn, actief
hebben meegewerkt aan het tot stand
komen van de Vlaamse Vervoer-
maatschappij en de autonomie van de
entiteiten. Het zwaartepunt dat zeer
nadrukkelijk bij de provinciale groe-
pen wordt gelegd, is een prioritair
element en stond voorop in de hele
bespreking. Bij het invullen van de
organogrammen werd voorafgaande-
lijk een procedure uitgewerkt die
goedgekeurd werd door de raad van
bestuur. Dat geeft de garantie dat in
alle situaties dezelfde criteria werden
aangewend. Ik wil er in de marge op
wijzen dat in de Waalse Gewestraad
de dynamiek van De Lijn als voor-
beeld wordt gesteld. Uit enkele inter-
pellaties blijkt dat het Waalse open-

baar vervoer inderdaad stappen terug
moet doen. Het verliest reizigers en
komt in een financieel zeer moeilijke
situatie terecht. Dit in tegenstelling
tot de Vlaamse Vervoermaatschappij
die zeer uitdrukkelijk als voorbeeld
wordt gesteld om te laten zien hoe
het wel moet.

De heer F. Van den Eynde : Dat is
nog geen referentie.

Minister J. Sauwens : Dankzij de re-
gionalisering en de federalisering van
het openbaar vervoer gaat Vlaande-
ren inderdaad zijn weg. Wij hebben
in onze regeerakkoorden heel na-
drukkelijk de rol van het openbaar
vervoer uitgetekend. Dat wordt in de
praktijk op de Vlaamse wegen bewe-
zen door de Vlaamse Vervoermaat-
schappij die door de Vlaamse Raad
werd geïnstalleerd.

De structuur in Wallonië via de vijf
autonome maatschappijen bewijst
dat het Vlaamse model van één maat-
schappij met vijf entiteiten met een
ruime autonomie doeltreffender
werkt. De uitsplitsing van de begro-
ting van WM over de vijf entiteiten
werd gisteren door de raad van be-
stuur goedgekeurd. Dat zijn belang-
rijke stappen. De responsabilisering
van de kleinere delen moet het succes
van het geheel mede bepalen. Ik ben
met u akkoord dat een overdreven
centralisering geen oplossing is en dat
het voortzetten van het vroegere be-
leid, namelijk een zeer strakke cen-
tralisering uiteindelijk ontmoedigend
werkt. Het is ook in tegenspraak met
de bedoelingen van de decreetgever.

Het zal enige tijd vragen om de per-
soonlijke spanningen tussen de per-
soneelsleden van de MIVA enerzijds
en van van het streekvervoer ander-
zijds alsook op het vlak van de inte-
gratie van de korpsen op te lossen.
De signalen die ik van op het terrein
krijg, zijn echter in tegenspraak met
het artikel dat u heeft geciteerd. Er
is duidelijk een positieve evolutie .
De integratie verloopt stap voor stap
ook op het menselijke vlak. De vra-
gen die men heeft gesteld, betreffen
het samenwerken van mensen.

Er was inderdaad binnen de verschil-
lende vervoermaatschappijen een

zeer grote invloed van de vakbonden.
De doelstellingen die door de Vlaam-
se regering werden opgelegd in het
beheerscontract, namelijk dat de be-
langen van de reizigers moeten pri-
meren en dat de belangen van het
personeel het best worden gewaar-
borgd door het verbeteren van het
produkt worden ook door het perso-
neel nagestreefd. Enkele neveneffec-
ten waarop u hebt gewezen, zullen in
de toekomst aan belang verliezen.
De efficiëntie staat voorop. Ik ver-
wijs hier naar enkele dagdagelijkse
activiteiten waar de integratie van het
stads- en streekvervoer zich uit . Ik
denk hier aan het onderbrengen van
het personeel in dezelfde gebouwen,
mutaties van bestuurders van stads-
naar streekvervoer en omgekeerd, de
toegankelijkheid van de sociale voor-
zieningen voor alle personeelsleden,
de personeelsfeesten die gezamenlijk
worden georganiseerd, gezamenlijke
opleiding, de personeelskrant die aan
alle personeelsleden wordt toege-
stuurd en aan de ondernemingsraden
en comités voor veiligheid, gezond-
heid en verfaaiing van de werkplaat-
sen die zijn samengesteld uit verte-
genwoordigers van het stads- en
streekvervoer.

Ik meen dat binnen alle geledingen
van de onderneming de wil aanwezig
is om De Lijn uit te bouwen tot een
degelijk openbaar vervoerbedrijf dat
op een overzichtelijke, geïntegreerde
en klantvriendelijke wijze haar reizi-
gers tegemoet komt in hun mobili-
teitsbehoeften. De stijging van in-
komsten en reizigers is daarvan het
beste en meest overtuigende bewijs.

Het positief beeld dat De Lijn in
Vlaanderen momenteel heeft en de
positieve bijdrage die zij in de toene-
mende problematiek van de mobili-
teitsbeheersing levert, zal de integra-
tie van het personeel ook alleen maar
in positieve zin kunnen stimuleren.
De gezamenlijke opdracht en het po-
sitieve imago van De Lijn zal ook de
integratie van het streek- en stadsver-
voer vergemakkelijken. Ik denk dat
de oude vete tussen streek en stad
inzake openbaar vervoer dankzij de
regionalisering kan worden wegge-
werkt.

De voorzitter : De heer Van Nieu-
wenhuysen heeft het woord.
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De heer L. Van Nieuweuhuysen :
Mijnheer de voorzitter, ik dank de
minister voor zijn antwoord.

Ik wil best toegeven dat het zoeken
van een synergie binnen De Lijn geen
gemakkelijke opdracht is. Mijn be-
doeling was ook niet zozeer absolute
uitspraken te doen, al zijn de stellin-
gen die ik naar voren heb gebracht
toch duidelijk. Ik heb vooral vragen
willen stellen over de uitspraken die
ik heb gelezen in dat bewuste artikel.
Mijnheer de minister, ik heb u de
mogelijkheid gegeven om daarop in
te gaan en ze eventueel te weerleg-
gen.

Ik zou u willen vragen om toch toe
te zien dat de examens op een objec-
tieve manier kunnen plaatsvinden en
dat het systeem van syndicale even-
wichten, die er blijkbaar moeten zijn,
toch stilaan wordt afgebouwd. U
heeft ook gesproken over de geleide-
lijke gelijkschakeling van de lonen.
Kunt u daar enige termijn op kle-
ven ? Ik wil best aannemen dat de
aantrekkelijkheid van De Lijn is toe-
genomen maar ik zou dat toch zeker
niet willen overdrijven. Volgens mij

is er nog heel wat verbetering moge-
lijk en misschien kan het nieuwe in-
vesteringsplan, dat u heeft genoemd,
daaraan verhelpen.

De voorzitter :
heeft het woord.

Minister Sauwens

Minister J. Sauwens : Mijnheer de
voorzitter, ik denk dat wij ook als
beleidsmensen moeten weten wat wij
willen. Als wij meer en meer spreken
over responsabilisering en autono-
mie, zeker in dit soort sectoren die
erg commercieel en economisch ge-
richt moeten denken, kan men de
voogdijminister in feite niet of slechts
in heel beperkte mate ondervragen
over die kleine praktische zaken. Ve-
le van die problemen zijn trouwens
inherent aan een systeem waar bijna
5.000 mensen samenwerken. Wij
hebben gevraagd aan de verantwoor-
delijken dit op de best mogelijke ma-
nier te doen met de middelen die de
Vlaamse Gemeenschap hen hiervoor
ter beschikking stelt. Ik denk dat hier
ook enige bescheidenheid vanuit de
regering en de Raad op zijn plaats is.

De voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

SP-Kamerlid J. Peeters interpelleerde
minister-president L. Van den Brande
(CVP) over de impulsprogramma’s

Interpellatie van de heer J. Peeters
tot de heer L. Van den Brande, mi-
nister-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen,
over de impulsprogramma’s

De voorzitter : Aan de orde is de in-
terpellatie van de heer Jan Peeters
tot de heer Van den Brande, minis-
ter-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen,
over de impulsprogramma’s.

De heer Jan Peeters heeft het woord.

De heer J. Peeters (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, collega’s, de so-
ciaal-economische toestand in Vlaan-
deren evolueert nogal zorgwekkend.

Onze fractie vindt dat wij daar als
Vlaamse overheid niet lijdzaam kun-
nen op toezien en dat er vanuit de
regering een voluntaristisch beleid
moet worden gevoerd. Dit betekent
dat de reeds bestaande instrumenten
voor economische ontwikkeling en
relance optimaal moeten worden
aangewend. Een van die bestaande
instrumenten is inderdaad de impuls-
gebieden en de daarbij horende im-
pulsprogramma’s.

In februari 1990 heeft de Vlaamse
regering, op voorstel van de toenma-
lige minister van Economie, haar
goedkeuring gegeven aan de afbake-
ning van een achttal impulsgebieden
in Vlaanderen. Voor een periode van
drie jaar, tot einde 1993, kan hier een
projectmatig impulsbeleid worden
gevoerd.

Het betreft hier acht gebieden die
vergeleken met de rest van Vlaande-
ren een serieuze sociaal-economische
achterstand hebben, maar die toch
buiten de gulle subsidiepot van de
Europese ontwikkelingszones vallen.
Meer bepaald werden die gebieden
door twee criteria omschreven en af-
gebakend :

ten eerste, gebieden met lage inko-
mens - inkomens per aangifte, ge-
middelde werknemersloon - grote
werkloosheid, grote pendelarbeid en
negatief migrantensaldo ;

ten tweede, gebieden met structureel
zwakke werkgelegenheid, met name
in de industriële sector.

Aldus kwam men tot de afbakening
van acht gebieden : Dendermonde-
Sint-Niklaas, Hageland, Heist-op-
den-Berg, Rupelstreek, Meetjesland,
Zuidoost-Vlaanderen, Oostende-
Blankenberge en de Zennevallei.

De bedoeling was de sociaal-econo-
mische achterstand van deze gebie-
den binnen de drie jaar weg te
werken, of minstens te verkleinen.
Hiervoor werd een overheidssubsidie
van 2 miljard frank uitgetrokken, af-
komstig van de terugvloeiing van KS-
gelden naar het Vlaamse Gewest, en
bedoeld voor de mede-financiering
van arbeidscreërende projecten in
deze impulsgebieden, en voor de be-
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geleiding van deze projecten door
streekmanagers - één per impulsge-
bied - en door technologieagenten
- één per provincie.

Deze projecten kunnen kaderen  in
drie luiken :

ten eerste,
structuur ;

het uitbouwen van infra-

ten tweede, welzijns- en opleidings-
projecten in samenwerking met
VDAB en VIZO ;

ten derde, specifieke acties,
andere toeristische projecten.

onder

De uitwerking en het advizeren van
de projecten gebeuren door een
streekcommissie die is samengesteld
uit de betrokken gemeentebesturen
en de sociale partners uit de streek,
gesteund door de respectieve
GOM’s,  zodat het hele impulspro-
gramma werd gedragen door het
maatschappelijk draagvlak van de be-
trokken gemeenten.

Dit impulsprogramma ging vlot van
start in 1991 : de streekmanagers
werden aangeworven, de nodige
overlegstructuren in de gebieden
werden opgestart, er werd aan pros-
pectie en informatie gedaan en de
eerste zinvolle projecten werden
door de streekcommissies ingediend.
Belangrijk is dat er in de betrokken
gemeenten een dynamiek van so-
ciaal-economisch overleg op gang
kwam, met een gemeente-grensover-
schrijdend karakter, wat in een aan-
tal van die sociaal-economisch geïso-
leerde gebieden reeds een realisatie
op zich is. Zo’n dynamiek kan je na-
tuurlijk maar vasthouden als het
overleg en de voorstellen ook tot
concrete realisaties op korte termijn
leiden. Daarover maak ik mij echter
grote zorgen.

In het Vlaamse regeerakkoord van
28 januari 1992 staat dat de Vlaamse
regering haar engagementen inzake
het stimuleringsprogramma voor de
acht impulsgebieden bevestigt en zal
overgaan tot een evaluatie van dit ini-
tiatief binnen Vesoc. 1992 werd dan
ook het jaar van de evaluaties en bij-
sturingen, wat toch tot een aantal

aanzienlijke - vertragingen heeft ge-
leid.

Zo werd de behandeling van de toe-
ristische projecten binnen het luik 3
- specifieke acties - op 26 maart
1992 op uw voorstel afgebroken en
uitgesteld tot wanneer een criterium
zou zijn opgesteld door het Vlaams
Commissariaat-Generaal voor Toe-
risme. Op zichzelf was het een zinvol-
le beslissing om deze soms versnip-
perde, kleinschalige projecten te la-
ten kaderen  in een meer globale stra-
tegische visie. Maar de uitwerking
van dit kader heeft zeer lang geduurd
en werd pas in december 1992 aan de
streekcommissies verzonden.

De in het regeerakkoord aangekon-
digde evaluatie in het Vesoc gebeur-
de in twee fasen :

ten eerste, op 1 juli 1992 werd beslist
de streekcommissie allereerst te be-
lasten met het opstellen van een stra-
tegische streekvisie en die daarna ter
goedkeuring voor te leggen aan het
Vesoc en de Vlaamse regering. De
behandeling van de projecten van de
streekcommissies, ingediend na 1 ju-
ni 1992, werd opgeschort tot na de
goedkeuring van deze strategische vi-
sies.

Projecten die voor die datum in de
streekcommissies werden goedge-
keurd, zouden verder volgens de ou-
de procedure onmiddellijk door de
minister kunnen worden goedge-
keurd. De adviesprocedure werd ook
vereenvoudigd en verkort.

Ten tweede, de strategische streekvi-
sies werden pas op 23 oktober door
Vesoc goedgekeurd, en in de Vlaam-
se regering bekrachtigd op 18 novem-
ber 1992. Daar werd ook beslist dat
de ingediende projecten voortaan
binnen een zo kort mogelijke periode
door de bevoegde gemeenschapsmi-
nister zouden worden goedgekeurd.
Wanneer die goedkeuring niet wordt
verleend binnen één maand, dient de
gemeenschapsminister van Economie
dit uitstel uitdrukkelijk te verant-
woorden bij de streekcommissies.

Ik vrees dat door de trage afwikke-
ling van deze evaluaties de uitvoering
van het impulsprogramma wordt ge-

hypothekeerd en dat de goedkeuring
van de projecten in vele gevallen is
geblokkeerd.

Ik wil dan ook
gen stellen.

enkele concrete vra-

Hoeveel projecten, en voor welk be-
drag, zijn reeds door de streekcom-
missies goedgekeurd en ingediend bij
de regering. Hoeveel daarvan wer-
den reeds door de minister goedge-
keurd ? Hoeveel projecten werden
reeds vanuit de streekcommissies vol-
gens de nieuwe procedure van 23 ok-
tober 1992 voor beslissing overge-
maakt, en voor hoeveel projecten
werd reeds, zoals overeengekomen,
binnen de maand door de minister
een beslissing genomen. Voor hoe-
veel projecten werd het uitblijven van
een beslissing verantwoord aan de
streekcommissies, en op welke gron-
den ?

Vanuit de impulsgebieden wordt ge-
meld dat nogal wat problemen rijzen
inzake deze ministeriële goedkeu-
ring. Ik geef u het voorbeeld van een
impulsgebied dat u goed kent, met
name de regio Heist-op-den-Berg.

Dit impulsgebied legt de prioriteit bij
de ontsluiting en sanering van een
aantal KMO- en industrieterreinen,
een prioriteit die trouwens uitdrukke-
lijk werd bepaald in de streekvisie en
door de Vlaamse regering werd be-
krachtigd. Daartoe werden een vier-
tal projecten uitgewerkt, en werden
promotoren en mede-financiers aan-
gezocht.

De streekcommissie en Vesoc keur-
den die vier projecten goed, maar de
ministeriële goedkeuring blijft uit.
Het impulsproject Heist-op-den-Berg
staat dus nog nergens met de uitvoe-
ring van het eerste luik, infrastruc-
tuur, en dit na twee jaar goede plaat-
selijke samenwerking van de streek-
commissies met de betrokken sociale
partners op gemeentelijk vlak en met
de mede-financiers en promotoren.
Ik schets hier even de lijdensweg die
ter zake werd afgelegd, eigenlijk
hoop ik dat de gegevens die ik hier
voorleg niet juist zijn, maar volgens
mijn informatie zijn ze nog steeds re-
levant.

Ten eerste is er de KMO-zone in Ber-
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laar. De streekcommissie keurde het
project goed op 20 september 1991
en de goedkeuring van Vesoc kwam
er op 23 december 1991. Tot op he-
den is er echter nog geen formele
goedkeuring vanwege de bevoegde
gemeenschapsministers om het pro-
ject te starten.

Het tweede project betreft de sane-
ring van de KMO-zone Klein Boom
te Putte. Het werd door de streek-
commissie goedgekeurd op 15 no-
vember 1991 en Vesoc keurde in juni
1992 een aangepaste versie goed.
Sinds die datum is het nog altijd
wachten op de ministeriële handteke-
ning .

Deze twee projecten vallen nog on-
der de oude procedure. Zij hebben
stilgelegen of werden onderbroken
door de evaluatie en het opstellen
van de strategische streekvisies. In
oktober 1992 werden ook reeds twee
projecten ingediend volgens de nieu-
we procedure. Het gaat hier om het
industrieterrein Heistse Hoek in
Heist-op-den-Berg en de ambachte-
lijke zone in Nijlen. In deze twee ge-
vallen werd ook nog geen beslissing
genomen binnen de voorgeschreven
termijn van een maand en het uitstel
werd nog steeds niet verantwoord.

Mijnheer de minister, u begrijpt dat
deze onzekerheid een zware hypo-
theek legt op de verdere dynamiek
van het impulsprogramma. Het is
moeilijk om de betrokken gemeente-
besturen en promotoren te blijven
motiveren voor het impulsgebieden-
beleid als er zo lang moet worden
gewacht op definitief uitsluitsel. Het
is ook onmogelijk voor de streekma-
nagers om nieuwe projecten te pros-
pecteren, co-financiers  te zoeken en
promotoren aan te spreken als ze niet
weten of hun budget al dan niet is
uitgeput na goedkeuring van de han-
gende dossiers.

Het is wenselijk dat u snel uitsluitsel
geeft in deze dossiers. Begrijp me
niet verkeerd : we moeten niet ko-
men tot een potverteerderssituatie
waar onder grote druk zo snel moge-
lijk het beschikbare budget wordt op-
gesoupeerd zonder een ernstige se-

lectie van de projecten. Het moet
echter mogelijk zijn om binnen een
snellere termijn dan nu het geval is
uitsluitsel te geven. We mogen de
toekomst van de impulsgebieden niet
hypothekeren.

Ik vraag u ook duidelijkheid omtrent
een ander aspect. Tot voor kort wer-
den de welzijnsprogramma’s uit luik
2 - in samenwerking met VDAB en
Vesoc - steeds voor 100 percent ge- ’
subsidieerd. Dit percentage zou on-
dertussen teruggebracht zijn tot 85
percent zonder dat dit in VESOC
werd besproken. Het gevolg hiervan
is dat een aantal lopende projecten
in de problemen komen. Ik vraag u
of het correct is dat het subsidiërings-
percentage in het luik 2 werd terug-
geschroefd en wat daar eventueel de
verantwoording voor is ?

Mijnheer de’minister, er bestaat ook
nogal wat onzekerheid over de toe-
komst van het impulsprogramma.
Met de opgelopen vertragingen zal
het geplande budget niet uitgeput
zijn eind 1993. Vesoc heeft dan ook
beslist dat de streekcommissies tot
eind 1993 nog projecten kunnen in-
dienen die daarna nog kunnen wor-
den uitgevoerd en meegefinancierd.
Geldt deze verlenging voor alle soor-
ten van projecten of alleen voor de
infrastructuurprojecten en niet voor
de projecten met loonsubsidiëring ?
Tot wanneer kan de uitvoering van
de projecten na 1993 verder lopen ?
Het contract van de streekmanagers
loopt normaal eind 1993 af. Worden
deze contracten verlengd met het oog
op de begeleiding en controle van de
projecten die na deze datum nog
moeten worden uitgevoerd ?

Welke zekerheid wordt aan de
streekcommissies -die in veel geval-
len al 1 jaar wachten op de effectieve
beslissingen en de hun toegewezen
middelen opgebruikt zien- gegeven
dat de voorziene 2 miljard frank ook
effectief wordt gereserveerd voor de
8 impulsgebieden ?

Mijnheer de minister, een heleboel
vragen vloeien voort uit een grote be-
zorgdheid en onzekerheid over het
slagen en de toekomst van het im-
pulsgebieden-beleid. Ik hoop dat u
deze bezorgdheid kan wegnemen.

We beschikken ter zake immers over
een uniek beleidsinstrument voor re-
gio’s die dikwijls tussen de mazen van
het Vlaamse, Belgische en Europese
net vallen, en een instrument dat ook
lokaal werkt : er is in de betrokken
gemeenten een boven-gemeentelijke
dynamiek op gang gebracht, er wordt
strategisch nagedacht over de eigen
streek en er worden zinvolle projec-
ten ingediend in samenwerking met
de sociale partners en de gemeente-
besturen. Het zou jammer zijn mocht
dit beleid worden gehypothekeerd.

De voorzitter : De heer Vergote had
zich eveneens ingeschreven voor dit
debat. Ik stel vast dat hij niet aanwe-
zig is.

De minister-president
woord.

heeft het

Minister-president L. Van den Bran-
de (op de tribune) : Mijnheer de
voorzitter, collega’s, ik ben blij met
de bezorgdheid van de heer Peeters
voor het beleid inzake impulsgebie-
den, één van de aandachtspunten van
de Vlaamse regering.

Tijdens het Vesoc-overleg van 1 juli
1992 werd overeengekomen een tus-
sentijdse evaluatie van het gevoerde
beleid inzake impulsgebieden te hou-
den, om een efficiëntere aanwending
van de middelen te bereiken. Een ho-
gere sociaal-economische meerwaar-
de van de projecten werd hierbij
vooropgesteld. De streekcommissies
van de acht impulsgebieden dienden
hiertoe een strategische streekvisie
op te maken, waarbij het geactuali-
seerde sociaal-economische rapport
van de impulsregio het vertrekpunt
moest zijn. De doelstellingen en de
krachtlijnen van het regionaal im-
pulsbeleid moesten daarbij worden
afgebakend, om de opgelopen ach-
terstand op termijn en in fasen in te
halen. Deze acht strategische streek-
visies werden door het Vesoc goedge-
keurd op 23 oktober 1992 en door de
Vlaamse regering bekrachtigd op 18
november 1992. Na 31 mei 1992 inge-
diende nieuwe projecten en afge-
keurde projecten die terug werden
ingediend, moeten inderdaad uit-
drukkelijk kaderen  in de doelstellin-
gen en krachtlijnen van de eigen
streekvisie. De Vlaamse regering en-
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gageerde zich in ruil daarvoor om de
administratieve procedure te versnel-
len en bij positieve beoordeling on-
middellijk over te gaan tot eventuele
goedkeuring.

Twee maanden na bekrachtiging van
deze nieuwe Vesoc-afspraken, wer-
den door de streekcommissies een
veertigtal projecten ingediend. Twee-
derde daarvan werden positief beoor-
deeld, al dan niet na een rechtstreeks
gevraagde bijsturing. De verantwoor-
delijke GOM’s kregen hierop onmid-
dellijk de opdracht een overeen-
komst met de initiatiefnemers af te
sluiten. Deze overeenkomsten wer-
den ondertussen ondertekend of zul-
len het worden in de nabije toe-
komst. De projecten die in eerste in-
stantie niet aan de vooropgestelde
richtlijnen beantwoordden, werden
binnen een week teruggezonden met
de vraag tot bijsturing. In een eerste
evaluatie van de opnieuw ingediende
projecten stel ik een inhoudelijke
verbetering van de projecten zelf
vast, evenals een meer samenhan-
gend geheel van projectvoorstellen
per impulsgebied. Inzake project-
goedkeuring wordt de door de tus-
sentijdse evaluatie en bijsturing opge-
lopen vertraging momenteel ingelo-
pen, via de net aangehaalde procedu-
re. Volgens mij het allerbelangrij kste
is de kwaliteitsverbetering die op de-
ze wijze mogelijk wordt.

Het Vesoc heeft beslist dat projecten
tot 31 december 1993 kunnen worden
ingediend. De effectieve uitvoering
en uitbetaling van de projecten kan,
net als voor de door de EG erkende
ontwikkelingsgebieden, to t  e inde
1995 gebeuren. Concreet betekent
dit dat projecten inhoudelijk nog
kunnen worden uitgewerkt tot einde
1994, begin 1995 en dat de laatste
uitbetaling gebeurt op 31 december
1995. De streekmanagers werden
door de respectievelijke GOM’s aan-
gesteld voor een bepaalde duur, na-
melijk tot 31 december 1993. Een
eventuele verlenging van hun op-
dracht zal in de tweede helft van dit
jaar worden onderzocht, op basis van
een stand van zaken van uitvoering
van de ingediende projecten per im-
pulsgebied. Dit kadert in een algeme-

ne evaluatie van het gevoerde beleid
inzake impulsgebieden en het in
Vlaanderen verder te voeren regio-
naal economisch beleid.

Ik deel dus uw bezorgheid voor het
beleid inzake impulsgebieden, maar
de noodzaak tot evaluatie en bijstu-
ring drong zich op in, naar ik meen,
zowat alle impulsgebieden. Het opzet
van dit beleid heb ik van in het begin
onderschreven. Ik wil het ook con-
creet uitvoeren, maar de dieperlig-
gende bedoeling ervan was om stre-
ken en sub-streken met een achter-
stand duurzaam te verstevigen, niet
om twee miljard frank aan middelen
zonder meer aan te wenden voor een
aantal projecten zonder toekomst-
perspectief of duurzaamheid.

Wat uw concrete vragen met betrek-
king tot de regio Heist-op-den-Berg
betreft, deel ik uw zorg om tot een
aantal beslissingen te komen. U heeft
gezegd dat er uitstekend werk is gele-
verd op het vlak van het impulsgebie-
denbeleid. Op de Vesoc-evaluatie
waren er echter heel wat vragen, on-
dermeer  over deze regio. Dit zette
mij ertoe aan te zorgen voor kwali-
teitsverbetering en duurzame initia-
tieven die de streek kunnen verster-
ken. Wat de concrete dossiers betreft
zult u op het gepaste moment, als de
beslissingen genomen zijn, de nodige
informatie krijgen.

De voorzitter : De heer Peeters heeft
het woord.

De heer J. Peeters : Mijnheer de mi-
nister, ik verheug mij erover dat u
ten volle en van harte de opzet van
het impulsprogrammabeleid onder-
schrijft. U legt het accent terecht op
kwaliteit, duurzaamheid en een
structurele onderbouwing van de so-
ciaal-economische ontwikkeling van
de betrokken gemeenten in plaats
van op het zo snel mogelijk uitgeven
van twee miljard frank voor een aan-
tal ingediende projecten. Verder ben
ik verheugd dat de inhaaloperatie
voor de goedkeuring van de projec-
ten op gang is gebracht. Toch wil ik
u vragen, met betrekking tot de be-
trokken streekmanagers en -commis-
sies, om de reden te geven en te ver-
antwoorden waarom er voor een aan-
tal concrete projecten nog geen goed-

keuring is gekomen. Dit was ook in
Vesoc overeen gekomen. Ik meen te
weten dat dit in een aantal concrete
dossiers die ik heb opgesomd nog
niet is gebeurd. Ik vertrouw erop dat
dit zo snel mogelijk wordt gemoti-
veerd of dat ze zo snel mogelijk wor-
den goedgekeurd.

Ik ben tevreden dat u overweegt het
contract van de streekmanagers na
1993 te verlengen als de mate van
uitvoering van de projecten in de be-
trokken gebieden dat vereist. Naar
mijn mening kan u dat best zo snel
mogelijk aankondigen zodat de men-
sen weten dat er een zekere conti-
nuïteit komt en dat zij verder kunnen
prospecteren en werken. In het luik
2 had ik het reeds over de welzijns-
projecten in samenwerking met de
VDAB en de VISO.  Is het correct
dat er daar een loonsubsidiëringsper-
centage was van 100 percent die ach-
teraf is teruggeschroefd naar 85 per-
cent ? In Dendermonde is er bijvoor-
beeld een scholingsproject voor kan-
sarmen  dat daardoor in moeilijkhe-
den kwam. Is dat percentage inder-
daad teruggebracht naar 85 percent,
werd dat besproken in Vesoc of el-
ders en hoe wordt dit verantwoord ?

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer Peeters, wat het laatste
punt betreft zal ik onmiddellijk de
nodige inlichtingen inwinnen en ze u
overmaken.

De voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Interpellatie van de heer H. Candries
tot de heer L. Van den Brande, mi-
nister-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen,
over de rol van de Vlaamse overheid
in het Boel- en het scheepsbouwdos-
sier

De voorzitter : Aan de orde is de in-
terpellatie van de heer Candries tot
de heer Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie,
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KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen, over de rol
van de Vlaamse overheid in het Boel-
en het scheepsbouwdossier.

De heer Candries heeft het woord.

De heer H. Candries (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, waarde collega’s,
wij willen met deze Raad kort op de
bal spelen. Bij de problemen met en
rond de Boelwerf hebt u ons de kans
gegeven met u te dialogeren zodat we
de indruk hadden steeds goed geïn-
formeerd te zijn. Wij danken u daar-
voor en wij hopen dat dit ook in de
toekomst zo zal blijven. Gisteren wa-
ren er problemen met Boel, vandaag
met DAF, en wie weet wat er morgen
gebeurt. De recessie laat zich immers
pijnlijk voelen. Voor Boel is de op-
lossing van het probleem in de eind-
fase gekomen. Het nieuws daarom-
trent doet echter een aantal vragen
rijzen.

Voor de overheidstussenkomsten
wordt over indrukwekkende bedra-
gen gesproken. Waar komt dat geld
vandaan ? Zullen wij nog in staat zijn
het regeerakkoord met betrekking
tot de bedrijfsbetoelaging na te ko-
men ? Ik kan me niet van de indruk
ontdoen dat de Boelwerf als breekij-
zer voor de hele scheepsbouwsector
werd gebruikt.

Ik heb steeds - ik heb het reeds in
de Raad en de betrokken commissie
gezegd - geloofd in het potentieel
van Boel, maar groei in de scheeps-
bouw en in de scheepsbouw in ons
land is weinig waarschijnlijk. Risico
voor afbouw blijft bestaan. In sommi-
ge kringen wordt gezegd dat het een
voorlopige oplossing betreft, dat wij
binnen drie tot vier jaar dezelfde pro-
blemen zullen kennen. Dat is doem-
denken waaraan ik niet wil meedoen.

Volgens mij is de multi-nationale in-
kapseling voor Boel een goede zaak.
Het zal echter ongetwijfeld leiden tot
een of andere vorm van specialisering
van Boel en dat is een delicaat gege-
ven.

Wat is de sterkte en de zwakte van
dit bedrijf ? Welke toegevoegde

waarde wordt in die sector, bij dat
betrokken bedrijf gerealiseerd ? Het
is nuttig na te gaan welke de toege-
voegde waarde is, gerealiseerd voor
een totaal schip of bij Boel. Er zijn
vele belangrijke toeleveringsbedrij-
ven bij de bouw van een schip betrok-
ken. Worden ook zij bij die discussie
betrokken ? Worden ook daar in-
spanningen gevraagd ? Die bedrijven
liggen natuurlijk niet steeds in Vlaan-
deren.

Een zuiver lineaire afslanking van
Boel, van 1.700 naar 1.300 werkne-
mers, biedt geen oplossing op ter-
mijn. Men moet dus opteren voor
specialisatie, met het onafwendbare
gevolg dat bepaalde dimensies wel
eens moeten worden afgestoten. Dit
verhoogt de afhankelijkheid van de
overkoepelende groep van Boel. Dat
is niet noodzakelijk negatief, maar
wat weten wij over de groepsstrate-
gie ? Zal men in functie van de spe-
cialisering van Boel ruimte creëren
voor de specialiteiten van Boel ? Zal,
met het oog op de toekomstkansen,
daardoor voor Boel een verankering
mogelijk zijn ? Zal Boel single-serve
worden, de enige leveringsbron voor
bepaalde specialiteiten, zodat een
wederzijdse stroom van toelevering
binnen de groep en van de groep naar
buiten op gang kan komen ? Met an-
dere woorden, zal Boel voor de
groep onmisbaar worden ? Als dat
niet zo is, dan zullen diegenen die
vooropstellen dat binnen een drietal
jaar dezelfde problemen zullen rij-
zen, wel eens gelijk kunnen krijgen.
Dat is bedrijfsstrategie en ik weet
niet in hoeverre men daar tussenbei-
de kan komen. Alhoewel, door de
deelneming van Gimvindus moet
men kunnen wegen op de strategi-
sche evolutie van de groep. Er zullen
dus een aantal waarborgen nodig
zijn, zoniet vrees ik dat het plaaster
op een houten been zal zijn en zoveel
geld voor plaaster is er niet.

Het regeerakkoord maakte afspra-
ken voor een selectief beleid, vooral
KMO georiënteerd, met ondersteu-
ning voor starters, voor kleine bedrij-
ven met groeivermogen.

De vraag is evenwel of de middelen
hiervoor niet zullen worden opge-
slorpt door een sector die hoe dan

ook onder zware internationale
zal komen te staan.

druk

Wanneer wij spreken over scheeps-
bouw mogen wij niet vergeten dat de
scheepsherstelling in belangrijke ma-
te deel uitmaakt van die sector. Wan-
neer wij onze havens beschouwen als
een strategisch instrument voor wel-
vaart in Vlaanderen komen wij im-
mers steeds tot  de conslusie  dat
scheepsherstelling zeer belangrijk is
voor een haven, zeker even belang-
rijk als de scheepsbouw. Het aanbod
wat de scheepsherstelling betreft is
veel flexibeler. Onze havens hebben
dus zowel scheepsbouw als scheeps-
herstelling nodig en dat zal in dit ak-
koord moeten worden onderstreept.

Mijnheer de minister-president, ik
richt deze interpellatie tot u om te
vernemen hoe u de steun aan de
Boelwerf en aan de scheepsbouwsec-
tor integreert in uw economisch be-
leid zoals dat in de commissie werd
uiteengezet en beschreven in het re-
geerakkoord. Trekt de recessie een
streep door de haalbaarheid van de
vooropgezette strategische politiek ?
Moeten wij het geweer van schouder
veranderen ? Bent u zinnens dat te
doen ? Het belang van mijn vraag
komt nog meer tot uiting ingevolge
de problematiek rond de DAF-
groep.

Ik meen dat Vlaanderen weldra met
grote problemen zal worden gecon-
fronteerd, hetgeen onze welvaart ze-
ker niet ten goede zal komen. De
eerste vraag die in dit verband rijst
is : hoe behouden wij ons competiti-
viteitsvermogen ?

De recessie heeft een uiterst delicate
toestand gecreëerd die volgens mij de
vakbonden er zou moeten toe aanzet-
ten zich anders te gedragen. Inder-
daad, wanneer ik merk hoe scherp
bepaalde eisen worden gesteld on-
danks de moeilijke situatie, dan kan
ik mij slechts afvragen of zulks wel
verantwoord is. In dat verband vraag
ik mij trouwens ook af of het wel
verantwoord is dat een vakbondsor-
ganisatie als het ware - en ik zal er
even een Mechels onderonsje van
maken - ingevoerde meubels koopt
terwijl zij naast de deur worden gefa-
briceerd. Dat gaat toch niet op ! Is
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men zich bij de vakbonden wel be-
wust van de problemen waarmee wij
worden geconfronteerd ? De recessie
weegt steeds maar zwaarder door.
Wij zullen alles moeten in het werk
stellen en elke kans aangrijpen om
ons competitiviteitsvermogen te be-
houden.

Mijn tweede bekommernis is hoe de
Vlaamse overheid zal kunnen bijdra-
gen tot de overlevingskansen van on-
ze bedrijven. Mijnheer de minister-
president, hoe zal u de dossiers van
Boel en DAF integreren in het totaal
beleid ?

Op het eerste gezicht zou men kun-
nen zeggen dat er toch wat tegenstrij-
digheid is. Ik denk niet dat wij van-
daag het recht hebben te twijfelen
aan de noodzaak van uw onderne-
men in deze context. Uitstellen kan
niet, er moet worden gehandeld.
Voor onze toekomstvisie zou het ech-
ter wel nuttig zijn dat u nog een keer
definieert waar we staan en welke
kansen we hebben voor morgen.
(Applaus)

De voorzitter : De heer Lenssens
heeft het woord.

De heer J. Lenssens (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, op 7 oktober
jongstleden keurde deze raad nage-
noeg eenparig een resolutie goed die
voor de Vlaamse regering ongetwij-
feld een richtsnoer was bij haar zoe-
ken naar een oplossing voor de Boel-
werf in het bijzonder en voor de toe-
komst van de scheepsbouwactiviteit
in Vlaanderen in het algemeen.

De oplossing is ons inmiddels be-
kend. Er werden maandenlange on-
derhandelingen gevoerd. De minis-
ter-president van de Vlaamse rege-
ring heeft daarbij ongetwijfeld een
belangrijke rol gespeeld - ik felici-
teer hem derhalve met het bekomen
resultaat - maar er was ook de posi-
tieve medewerking van andere part-
ners, de reders en zeker de werkne-
mers die de onderhandelingen gedu-
rende maanden op een waardige wij-
ze hebben gevolgd en die de uiteinde-
lijke oplossing zelfs met zeker en-
thousiasme hebben goedgekeurd.

Ik heb hierbij enkele vaststellingen.
Ten eerste, werd de Vesoc-richtlijn
voor ondernemingen in moeilij khe-
den hier consequent toegepast. Dat
was ook een van de uitdrukkelijke
wensen van de resolutie van 7 okto-
ber. Er is voorts een realistisch busi-
ness-plan dat de leefbaarheid, al-
thans op korte termijn, van het be-
drijf aantoont. Inzake samenstelling
van het kapitaal van de nieuwe Boel-
werf-Vlaanderen werd het principe
van 1 frank overheid 1 frank privé
toegepast.

Een tweede belangrijke vaststelling is
dat er in de onmiddellijke toekomst
1.310 arbeidsplaatsen worden gered.
Als we daar de toeleveringsbedrijven
aan toevoegen komen we misschien
wel aan 6.000 arbeidsplaatsen.

Een derde vaststelling is dat er op het
wereldvlak een algemene stijging van
de vraag naar bijkomende scheepsca-
paciteit  wordt vooropgesteld, vooral
van koelschepen, chemische tankers,
gasschepen, waarin de Boelwerf toch
was gespecialiseerd. Dit biedt mijns
inziens een reële kans dat de nieuwe
Boelwerf-Vlaanderen, óók op lange-
re termijn leefbaar wordt. Daarvoor
moeten echter een aantal voorwaar-
den worden vervuld.

Een eerste voorwaarde is dat de
vooropgestelde produktiviteitsstij-
ging zal moeten worden gerealiseerd,
anders zal het niet gaat. De geplande
bijkomende investeringen in de ko-
mende twee jaren van 2 miljard frank
vormen hiervoor ongetwijfeld een
belangrijke bijdrage, maar het zal
niet volstaan als het management en
de werknemers er niet samen in sla-
gen om de produktiviteit te verho-
gen, en aldus te kunnen blijven con-
curreren met het buitenland.

Een tweede voorwaarde voor een
duurzaam voortbestaan van de werf
is het maximaal aanwenden van de
industriële kennis en vooral het zoe-
ken naar samenwerkingen, synergiën
in een groter internationaal - bij
voorkeur Europees - geheel.

Eer derde voorwaarde is de beloofde
projectgebonden steun van 800 mil-
joen frank per jaar, althans voor de
eerste jaren, conform de Europese

richtlijnen. Deze steun zal onont-
beerlijk blijven gelet op de overheids-
steun die onder meer in landen zoals
Zuid-Korea wordt verleend.

Mijnheer de minister, vooral wat de
totale prijs van de oplossing betreft,
betwisten sommigen de manier waar-
op u het Boeldossier hebt opgelost.
Ik zal hierover niet in detail treden,
de cijfers zijn bekend. De oplossin-
gen waarvoor uiteindelijk werd geko-
zen en de balans ervan, is op finan-
cieel vlak, ongetwijfeld positiever
dan een faillissement zonder de op-
richting van een vervangend bedrijf
en dan spreek ik nog niet van het
immateriëel voordeel, het menselijk
aspect dat het behoud van werk in
eigen streek betekent voor ongeveer
1.310 gezinnen en voor duizenden
werknemers uit de toeleveringsbe-
drijven.

Ik feliciteer dus de minister-president
en al degenen die tot de oplossing
van dit probleem hebben bijgedra-
gen.

De streek van Waas en Dender is
inderdaad gediend met het herop-
starten van de nieuwe Boelwerf,
want het verlies aan arbeidsplaatsen
in de streek kon er gedeeltelijk mee
worden tegengegaan, maar de be-
dreiging duurt voort. Het impulsge-
bied Waasland-Dender, waartoe de
gemeenten Lokeren, Temse,  Ham-
me, Zele en Dendermonde behoren,
werd de voorbije achttien maanden
door een hele reeks faillissementen
en bedrijfsherstructureringen getrof-
fen.

Hierdoor gingen honderden banen
verloren. Ik geef u een paar cijfers :
op 30 juni 1991 bedroeg het aantal
volledig uitkeringsgerechtigde werk-
lozen in de arrondissementen St.-
Niklaas  en Dendermonde ongeveer
9.000, op 31 december 1992, 13.222,
of een stijging met 48 percent, op dat
ogenblik werknemers van Boel inbe-
grepen. Maar zelfs als die niet meer
moeten worden meegerekend, be-
draagt de stijging in achttien maan-
den nog ongeveer 35 percent, wat
heel wat meer is dan het Vlaamse
gemiddelde.

Het impulsgebied Waas en Dender
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wordt zwaar getroffen : Boel is pas
gered ; via een onderhandeling met
de curatoren is er een oplossing ge-
vonden voor de problemen bij Cou-
lier, of er zijn aanwijzingen dat Phi-
lips België aan een grondige herstruc-
turering toe is, waardoor ook Philips
Dendermonde opnieuw zou worden
getroffen. Ik vrees dat, zoals een
paar maanden geleden reeds gebeur-
de, opnieuw honderden arbeidsplaat-
sen verloren zullen gaan. Ook na het
vinden van een oplossing voor de
problemen van De Boelwerf, blijft
deze streek een authentiek pro-
bleemgebied, dat terecht aanspraak
blijft maken op een voorkeurbehan-
deling.

Eind dit jaar lopen de engagementen
inzake de impulsgebieden ten einde.
Het is voor mij evident dat er ook na
1 januari 1994 nog specifieke inspan-
ningen voor reconversie en bijko-
mende tewerkstellingsmogelijkheden
in de streek, zoals elders overigens,
noodzakelijk blijven. Ik ga akkoord
met de minister-president dat het niet
in de eerste plaats de taak van de
overheid is om duurzame werkgele-
genheid te creëren, want dit is een
opdracht voor het bedrijfsleven. De
overheid moet veeleer de voorwaar-
den creëren voor een optimaal inves-
teringsklimaat .

Mijnheer de minister-president, het
is in die zin dat ik u, bij het uitstippe-
len van een nieuwe politiek voor de
impulsgebieden nadrukkelijk vraag
te zorgen voor meer eenvoud, voor
meer doeltreffendheid, met minder
voogdij, minder procedures, minder
bureaucratie dan vandaag het geval
is. De aandacht moet ook minder
gaan naar kleine projecten, maar
veeleer gericht zijn op een grotere
context, op de problemen van infra-
structuur, inrichting van bedrijfster-
reinen enzovoort. Ik vraag me in dit
verband af of de niet-gebruikte kre-
dieten van het impulsgebied Waas en
Dender niet zouden kunnen worden
gebruikt voor het verder optimalise-
ren van het investeringsklimaat in die
streek. Ik zal het hierbij houden,
maar ik zeg nogmaals dat ik erop re-
ken dat de impulsgebieden-politiek
volgend jaar wordt voortgezet, maar

op een meer doeltreffende manier,
ook voor het Waas- en Denderge-
bied. (Applaus bij de CVP, de SP en
de VU)

De voorzitter
het woord.

: De heer Hancké heeft

De heer L. Hancké (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, dames en he-
ren, in dit kort betoog zal ik drie pun-
ten beklemtonen.

Ten eerste, de SP-fractie verheugt
zich over de redding van de Boel-
werf. De hele operatie die vrijwel een
half jaar heeft geduurd, heeft heel
wat spanningen en verwikkelingen
gekend, met ups and downs, met op
sommige ogenblikken amper uitzicht
op succes, op andere momenten, wat
rooskleuriger perspectieven. Gedu-
rende al die tijd hebben de werkne-
mers van Boel in angst en onzeker-
heid geleefd.

De oplossing die uit de bus is geko-
men, hebben we te danken aan de
inspanning van de overheid, maar
ook aan de inzet en de bezetting van
de arbeiders die aldus duidelijk heb-
ben gemaakt dat ze veel veil hadden
voor het behoud van hun werkgele-
genheid. Bovendien bestond er in de
streek een grote solidariteit met de
actie van de werknemers, zoals ook
al de heer Lenssens heeft benadrukt.
De werknemers hadden de sympa-
thie van de burgers, van de midden-
stand, maar ook van gemeentebestu-
ren van Temse en van omliggende
gemeenten die ook hebben bijgedra-
gen tot het vinden van een oplossing.

Mijn tweede, ietwat kritische opmer-
king heeft betrekking op de toepas-
sing van de Vesoc-richtlijn.

Toen wij een half jaar geleden in de
commissie de redding van de Boel-
werf bespraken, werd reeds voortdu-
rend gewerkt met de Vesoc-richtlijn.
Bij die gelegenheid heb ik de richtlijn
voorgelezen, om aan iedereen duide-
lijk te maken wat zij precies inhoudt.
Op pagina 5 van de Vesoc-richtlijn
van 30 april 1982 kan men lezen, ik
citeer : een voldoende effectief bijko-
mend financieel engagement van de
privézijde, waardoor het vertrouwen
in het saneringsplan en de wil dit uit

te voeren daadwerkelijk onderschre-
ven wordt. Einde citaat. Dit wordt
vertaald in een regeling van 1 frank
voor 1 frank. Ik heb hiervoor alle
begrip en ik pleit zeker niet voor het
afwijzen van de medewerking van de
privésector voor de redding van onze
eigen bedrijven.

Bij de bespreking in de commissie
heb ik echter gezegd dat tijdelijk van
de 1 frank - 1 frank-interpretatie
van de Vesoc-richtlijn kon worden af-
geweken in de veronderstelling dat
de voormalige eigenaar van de Boel-
werf niet geneigd was om met een
bedrag van ongeveer 500 miljoen
frank het scenario van de faling af te
wenden.

De 1 frank-1 frank-regeling van de
Vesoc-richtlijn werd toegepast en wij
hebben geen tijdelijke oplossing bin-
nen het kader van het scenario van
niet-faling nagestreefd. Ik vraag mij
echter af wat de uiteindelijke kosten
zijn van de hele operatie. Deze kos-
ten worden niet rechtstreeks gedra-
gen door de Vlaamse Gemeenschap
maar door de globale Belgische ge-
meenschap. Het sociaal passief be-
draagt bijna 2 miljard frank en de
kostprijs voor de brugpensioenen be-
draagt 2,2  miljard frank. Bovendien
zijn er nieuwe scheepskredieten, wel-
licht moet dit bedrag echter niet wor-
den meegerekend omdat er bij een
leefbare werf ook scheepskredieten
zouden zijn uitbetaald. De verhoging
van de werkloosheid veroorzaakt
echter eveneens bijkomende kosten
ten laste van de gemeenschap.

In het najaar van 1992 werden de
kosten voor een reddingsoperatie
binnen het scenario niet-faling ge-
raamd op 3 miljard frank. Thans stel
ik vast dat de huidige kosten min-
stens 2 miljard frank hoger liggen,
met een afgeslankte werf die over
een lagere capaciteit beschikt. De
werf, die vroeger drie tot vier sche-
pen per jaar kon bouwen, zal nu ze-
ker niet meer dan twee schepen per
jaar kunnen bouwen.

Er zijn 600 arbeidskrachten afge-
vloeid, er zijn nu nog 1.310 werkne-
mers. Bovendien is er een vraag naar
de Vlaamse verankering van het be-
drijf.

Ten derde, de zeven schepen die een
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half jaar geleden op stapel stonden,
kunnen nu worden afgewerkt. Ik heb
vernomen dat er ook drie nieuwe be-
stellingen zijn : een kabellegger en
twee LNG-tankers.

Het orderboekje zal snel terug moe-
ten worden gevuld. Het is immers be-
grijpelijk dat de verwikkelingen, die
een half jaar hebben aangesleept, de
faam van het bedrijf in het buitenland
niet ten goede zijn gekomen. Voor
het einde van dit jaar zullen dus extra
inspanningen moeten worden gele-
verd opdat er nieuwe bestellingen
zouden worden gedaan.

Wij mogen veronderstellen dat het
werk op de Boelwerf voor twee tot
twee jaar en half verzekerd is. Mijn-
heer de minister, op het einde van
dit jaar zouden we graag van u verne-
men wat de toekomstperspectieven
van het bedrijf zijn. Ik hoop dat u in
december 1993 of in januari 1994
dienaangaande een verslag aan de
commissie of aan de Vlaamse Raad
zal voorleggen. (Applaus)

De voorzitter : De heer Wymeersch
heeft het woord.

De heer F. Wymeersch (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, het lag
niet in mijn bedoeling om zo snel na
de ontwikkelingen in Boelwerf het
woord te nemen, maar collega Can-
dries bezorgt me vandaag de moge-
lijkheid om bondig enkele beschou-
wingen te maken en bijkomende vra-
gen te stellen.

Er is blijkbaar een oplossing uitge-
dokterd voor de failliete Boelwerf.
Mijnheer de minister-president, wij
moeten u de lof toekennen die u
daarvoor verdient, en moeten, zoals
collega Hancké heeft verklaard, ook
lof toekennen aan de werknemers,
die gedurende enkele maanden ener-
zijds een groot doorzettingsvermogen
hebben getoond en anderzijds al die
tijd hun koelbloedigheid hebben be-
waard.

Men heeft ervoor geopteerd het be-
drijf te redden in eerste instantie via
een Vlaamse verankering. We moe-
ten nu echter vaststellen dat u een
Nederlands bedrijf hebt gevonden

dat bereid is als grootste aandeelhou-
der te participeren in de nieuw op te
starten Boelwerf. Er was gedurende
enige tijd ook sprake van een Duits
bedrijf en op het ogenblik wordt er
nog steeds beweerd dat in de toe-
komst buitenlandse partners zouden
kunnen worden aangezocht om de
nieuwe Boelwerf een meer Europees
perspectief te geven.

Mijn vraag is dan ook in hoever er
bij het Vlaamse bedrijfsleven is ge-
zocht naar die Vlaamse verankering.
De Vlaamse verankering bestaat in
feite alleen in de inbreng via Gimvin-
dus, van de Vlaamse Gemeenschap.

De rol van Gimvindus was niet onbe-
langrijk. In het begin heeft Gimvin-
dus zich vrij hard opgesteld en wilde
zich affirmeren als de verdediger van
de daarnet door collega Hancké aan-
gehaalde Vesoc-richtlijn : 1 frank
voor 1 frank. Ik heb de indruk dat
Gimvindus de plaats van de curato-
ren heeft ingenomen en zich heeft
opgeworpen als gangmaker van het
reddingsplan. Ik kan mij evenmin
van de indruk ontdoen dat Gimvin-
dus zich alleen voor dit dossier heeft
ingezet om haar profiel uit te teke-
nen.

De heer Hancké heeft ook gesproken
over de kostprijs. Bij het scenario
waarin de faling wordt vermeden, is
uitgegaan van het feit dat Vlaanderen
in eerste instantie ongeveer 1,5  mil-
jard frank zou besteden. In de oplos-
sing die nu voorligt, kost de redding
Vlaanderen rechtstreeks en onrecht-
streeks 4 tot 5 miljard frank, inclusief
de kredieten, en de nationale over-
heid eveneens ongeveer 4 miljard
frank als gevolg van brugpensioenen
en dergelijke. We mogen ons zelf ook
niets wijs maken : ook de middelen
van de nationale overheid worden
verschaft door de Vlaamse belasting-
betaler.

Een aspect is volgens mij steeds ver-
geten, ook bij de discussie die een
half jaar geleden plaatsvond met be-
trekking tot een mogelijke faling.
Ook nu lijkt het tussen de plooien
van de afwikkeling te vallen, name-
lijk de sociaal-economische gevolgen
van het gebeuren van de faling en de
heropstarting van Boelwerf op on-

deraannemers, leveranciers, kleine
ondernemingen, middenstand uit de
regio, uit Temse en het Waasland.

Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, overweegt de
Vlaamse regering stappen te onder-
nemen om degenen die rechtstreeks
of onrechtstreeks door de uiteindelij-
ke faling van de oude Boelwerf wor-
den getroffen op de één of andere
manier over deze struikelsteen heen
te helpen ?

Ik wil nog enkele korte vragen stellen
waarop ik ook graag een kort ant-
woord krijg. Een opdrachtgever zou
hebben afgehaakt wat de aankoop
van een tweetal schepen betreft die
in aanbouw zouden zijn ? Die sche-
pen zouden nu worden afgewerkt in
eigen beheer maar later worden ver-
kocht aan de privé aandeelhouder.
We weten allemaal wat er gebeurd is
met het fameuze boorplatform dat
ook in eigen beheer werd gebouwd
en uitgebaat. Ik vraag mij dus af of
wij niet het risico lopen in hetzelfde
straatje terecht te komen.

Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, de redding van de
Boelwerf is een feit, zeker op korte
termijn. Ik wil echter vakbondssecre-
taris Stroobandt, die ik niet onmid-
dellijk tot mijn grootste politieke
vrienden reken, citeren met de vol-
gende woorden : Men mag niet ver-
geten dat wie vandaag de Boelwerf
heeft gered ons eerder de das heeft
omgedaan. Men heeft vorig jaar geen
600 miljoen frank op tafel willen leg-
gen en nu moet de overheid bijna 9
miljard frank op tafel leggen. Het
had dus waarschijnlijk anders gekund
en dan was er nog geld overgebleven
om voor andere bedrijven wat te
doen. Einde citaat. Was het inder-
daad niet beter geweest dat de over-
heid in 1992 met een beperkt aantal
financiële middelen over de brug was
gekomen om de uiteindelijke faling
te vermijden ? Dan waren er nu mis-
schien enkele honderden miljoenen
of enkele miljarden frank over om in
de regio Waasland-Dendermonde
iets te doen voor de economie. Ik
vraag dus nogmaals wat de Vlaamse
regering gaat doen of wat ze al heeft
gedaan om de acute economische en
sociale problemen bij een aantal on-
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deraannemers en leveranciers van de
oude Boelwerf, weg te werken ?
(APPla4

De heer A. Denys (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, ik zal vrij
kort zijn. Het betreft hier een moei-
lijk dossier, ik durf haast zeggen een
slecht dossier. Hieraan een perfecte
oplossing geven, is uiteraard een bij-
zonder moeilijke opdracht. Globaal
bekeken hebben wij dan ook geen
grote kritiek op de wijze waarop het
dossier uiteindelijk werd afgehan-
deld. Wij wisten allemaal dat er een
kostprijs zou aan verbonden zijn. Wij
zijn echter van mening, dat was ook
het uitgangspunt van de resolutie die
wij hebben goedgekeurd, dat er na
een goede herstructurering voor de
scheepswerf toekomstkansen be-
staan. Wij hebben enkele voorwaar-
den gesteld ondermeer dat de subsi-
diëring afbouwend moest zijn en dat
de herstructurering moest plaatsvin-
den op basis van een goed business
plan.

Mijnheer de minister-president, er
zijn nochtans twee aspecten waarom-
trent wij vragen willen stellen.

Ten eerste was er de keuze van de
groep Begemann. Het is ons niet on-
bekend dat er nog andere groepen
waren, zoals deze met Vlaams kapi-
taal waarover de heer Wymeersch
heeft gesproken, die evenals de
groep Begemann een kapitaalinbreng
van 500 miljoen frank willen doen.
Waarom heeft men uiteindelijk voor
Begemann gekozen en niet voor de
groep geleid door Vlaamse beleids-
leiders, die eenzelfde kapitaalinbreng
wou doen ?

Mijn tweede vraag houdt verband
met de Vesoc-richtlijn namelijk de
50-50 percent inbreng privé-over-
heid. Op dat vlak werd onze resolutie
niet gevolgd. Daar was onze fractie
vragende partij. Wij hebben daarin
geformuleerd dat er naar een gelijk-
waardige inspanning van de privé-
aandeelhouders en de overheid
moest worden gestreefd. De aandeel-
houders hebben 500 miljoen frank in-
gebracht. De Vlaamse overheid
brengt direct en indirect een eenma-

lige subsidie in van 1,6  miljard frank
en 600 miljoen frank in 1993. Teza-
men is dat 2,2  miljard frank. Hier
hou ik dan nog geen rekening met
kosten voor brugpensioenen want dat
is een kost die het sociaal passief uit-
maakt. Daarenboven is er nog een
kapitaalinbreng van 500 miljoen
frank en een van 750 miljoen frank.
Tezamen 1,25  miljard frank. Dan is
er nog een indirecte subsidiëring on-
der de vorm van de Gimvindus die
zorgt voor een goedkope financiering
van 1,6 miljard frank.

Is die extra afbouwsubsidie van 1,6
miljard frank wel in overeenstem-
ming met de Europese reglemente-
ring terzake ? Als wij de optelsom
maken van alles wat werd ingebracht
door de Vlaamse regering,op directe
en indirecte wijze via een goedkope
lening, zitten wij een stuk boven 3
miljard frank. De private inbreng is
daarentegen 500 miljoen frank, niets
meer of minder. In de toekomst
wordt weliswaar nog een bedrag van
750 miljoen frank kapitaalinbreng
van de private sector vooropgesteld,
die gelijkmatig zal gebeuren met on-
ze inbreng.

Mijnheer de minister-president, dit is
niet in overeenstemming met als wat
wij een gelijkwaardige inspanning
hebben omschreven. Wij hebben
nooit gedefinieerd dat die gelijkwaar-
dige inspanning alleen betrekking
zou hebben op de kapitaalinbreng.
Als dit nu zo wordt omschreven, dan
voelen wij ons in elk geval voor een
stuk gerold en bedrogen. De resolu-
tie sprak trouwens over een gelijk-
waardige inspanning die zowel slaat
op subsidiëring als kapitaalinbreng.
Wij kunnen niet beoordelen of men
zich strikt heeft gehouden aan de Ve-
sec-richtlijn en aan wat er in het dos-
sier stond. Wij zijn niet betrokken
geweest bij de onderhandelingen -
dat is trouwens ook onze rol niet -
maar wij moeten wel controleren of
de afspraak, die wij boven alle partij-
grenzen heen in de resolutie hebben
gemaakt, is nagekomen, Naar ons ge-
voel is deze afspraak niet gevolgd op
het vlak van de gelijkwaardige in-
spanning.

De tweede vraag die ons bekommert,
is waarom men heeft gekozen

voor de Nederlandse groep terwijl
een groep met Vlaamse aandeelhou-
ders bereid was eenzelfde kapitaalin-
breng te doen.

De voorzitter : De
heeft het woord.

minister-president

Minister-president L. Van den Bran-
de (op de tribune) : Mijnheer de
voorzitter, collega’s, ik dank de heer
Candries dat hij de kans heeft aange-
grepen om met betrekking tot de
Boelwerf nadere toelichting te geven,
voor zover als nodig. Ik dank alle
collega’s die zijn tussengekomen in
het debat: ook de leden van de oppo-
sitie. Het stemt mij gelukkig dat ook
de oppositie de oplossing die uitein-
delijk werd uitgewerkt, positief ont-
haalt.

Volgens mij is het voor de behande-
ling van dit dossier en voor de cultuur
van ons Vlaams parlement belangrijk
dat wij trachten een consensus te be-
reiken. Dit was trouwens ook reeds
het geval bij het opstellen van de re-
solutie. Mijnheer de voorzitter, colle-
ga’s, ik denk bovendien dat het be-
langrijk is om een onderscheid te ma-
ken tussen enerzijds het sectorbeleid
voor de scheepsbouw en anderzijds
het beleid ten aanzien van het con-
crete bedrijf NV Boelwerf Vlaande-
ren.

De Vlaamse Raad heeft ervoor ge-
pleit dit onderscheid te maken in de
resolutie van 7 oktober 1992. Dit gaf
trouwens aanleiding tot een aantal
beslissingen over een sectorbeleid op
lange termijn. De richtlijn voor be-
drijven in moeilijkheden, die op 30
april 1982 in het Vlaams Economisch
en Sociaal Overlegcomité is afgespro-
ken tussen de Vlaamse overheid, de
vakbonden en de werkgeversorgani-
saties, werd even streng toegepast in
het dossier Boelwerf Vlaanderen als
in andere dossiers. De Vlaamse
Raad, de Vlaamse regering en de so-
ciale partners hebben in het verleden
heel duidelijk het onderscheid ge-
maakt tussen enerzijds het Vlaamse
en Europese beleid, dat erop is ge-
richt een toekomst op lange termijn
voor de scheepsbouwsector uit te
stippelen, en anderzijds het concrete
bedrijfsdossier Boelwerf.
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Van den Brande creet g o e d  w a a r i n het nieuwe Ik kom nu tot de kernvragen die door

Elk van hen huldigt volgende princi-
pes inzake financiële ondersteuning :
wat de sectorale steun betreft, een
behoud van de Vlaamse scheeps-
bouwsector op lange termijn binnen
een supranationaal kader ; wat de be-
drijfsfinanciering betreft, worden de
Vesoc-richtlijnen gevolgd.

scheepsbouwbeleid wordt bepaald.
Hierin komt ook de wil tot uiting om
een toekomstperspectief op lange
termijn voor de sector uit te werken.
In de resolutie van 7 oktober 1992 en
de stemming van 18 december 1992
keurt de Vlaamse Raad het nieuwe
programmadecreet goed.

de heer Candries en andere collega’s
werden gesteld, met name of het zin-
vol was en is om een aantal engage-
menten te nemen ?

Eerst bekijken we het probleem op
het macro-economische vlak. Uit een
studie van het HIVA, uitgevoerd in
het kader van de Vlaamse Werkgele-
genheidsconferentie, blijkt dat voor-
namelijk de grote scheepsbouw in
Vlaanderen een belangrijke toege-
voegde waarde creëert. In 1991 werd
voor Boelwerf een directe toegevoeg-
de waarde gerealiseerd van 2,33 mil-
jard frank en een indirecte toege-
voegde waarde van 1,21  miljard
frank.

Op het vlak van de ingezette finan-
ciële middelen moet het sectorale be-
leid volkomen van het bedrijfsbeleid
worden afgescheiden. Deze benade-
ring is tot nog toe steeds gevolgd,
zowel in de vorige periode als nu.

Ik breng even nog een aantal data in
herinnering. Op 19 juli 1991 vond er
een Vlaamse ronde-tafelconferentie
over de scheepsbouw plaats. Op 24
juli 1991 keurde de Vlaamse regering
een voorontwerp van decreet goed
inzake steun aan de scheepsbouwsec-
tor. Op 13 september 1991 brachten
de SERV en de Sectorcommissie Me-
taalverwerking een advies uit en be-
tuigden hun volledige steun aan de
conclusies van de ronde-tafelconfe-
rentie. Op 22 oktober 1992 was er
een aanbeveling van de sectorale
commissie Metaalverwerking en de
SERV.

Er werden
ven.

volgende adviezen gege-

Ten eerste, dat een onderscheid moet
worden gemaakt tussen steun aan
scheepsbouwprojecten en steun bij
herstructurering van een bedrijf.

Ten tweede, dat de scheepsbouw als
sector zijn plaats kan behouden mits
projectgebonden steun.

Ten derde, dat het beleid wel be-
drijfseconomisch moet zijn verant-
woord. Ten slotte was er de resolutie
van 7 oktober 1992 van de Vlaamse
Raad waarin wordt vermeld dat de
scheepsbouwsector op lange termijn
moet worden gesteund, in het kader
van het Europese beleid, door pro-
jectgebonden steun. Voorts moet de
financiering van de bedrijfsactivitei-
ten gebeuren op basis van een aan-
vaardbaar businessplan en een gelijk-
waardige inbreng van de aandeelhou-
ders.

Op 28 september 1992 keurde de
Vlaamse regering het programmade-

Uiteindelijk kom ik tot de opeenvol-
gende stappen met betrekking tot de
beslissingen in de NV Boelwerf zelf.
Reeds op 2 oktober 1992 heb ik de
betrokken partijen bij elkaar ge-
bracht. Op die cruciale vergadering
heb ik moeten vaststellen dat er niet
alleen een aanzienlijk globaal tekort,
maar bovendien een bijzonder groot
liquiditeitsprobleem bestond bij de
NV Boelwerf. Daaruit besloten wij
dat de oude aandeelhouders niet vol-
doende nieuwe middelen kunnen in-
brengen en dus nieuwe particuliere
aandeelhouders moesten worden ge-
zocht. Voorts bestond de vaste wil
om een scheepsbouwactiviteit op lan-
ge termijn in stand te houden. Ten
slotte wil de overheid 49 percent ka-
pitaal aanbieden.

Op 28 oktober 1992 werd het faillis-
sement uitgesproken. Mede onder
onze impuls werden in alle openheid
nieuwe partners gecontacteerd,  na-
melijk Bremer-Vulkan,  Begemann
en andere.

Op 4 december 1992 werd een ak-
koord bereikt over de brugpensioe-
nen en vond de oplevering van de
Flanders Harmony plaats. Dit was
een buitengewoon belangrijke beslis-
sing om het vertrouwen van de geïn-
teresseerden te versterken. Op 23 de-
cember 1992 werd een voorwaarde-
lijk akkoord met de Koninklijke Be-
gemann bereikt. Op 5 februari 1993
werden de krachtlijnen van een ak-
koord met alle betrokken partijen
uitgetekend en op 8 februari 1993
kwam een definitief akkoord tot
stand.

Het leek mij nuttig de chronologie
even te hernemen om aan te tonen
dat zowel de Vlaamse Raad als de
Vlaamse regering en de sociale part-
ners dit dossier ondubbelzinnig heb-
ben benaderd.

Laten wij het probleem nu eens mi-
cro-economisch bekijken. De NV
Boelwerf Vlaanderen zal 1.310 men-
sen tewerkstellen terwijl er voordien
1.968 in dienst waren. De produktivi-
teit zou met 30 percent toenemen
waardoor het competitiviteitsniveau
van de buitenlandse werven wordt
geëvenaard. Inderdaad, collega
Lenssens, bij de scheepsbouwactivi-
teit zijn ongeveer 6.000 werknemers
betrokken wanneer wij rekening hou-
den met de toeleveringsbedrijven.
Vóór de faling telde de Boelwerf 56
grote Vlaamse toeleveringsbedrijven
en 529 kleine en middelgrote Vlaam-
se leveranciers.

Een derde punt in mijn overweging
is de verwachte marktevolutie. Alge-
meen wordt verwacht dat de wereld-
vraag naar nieuwe schepen sterk zal
toenemen tussen vandaag en het jaar
2005. Experts houden rekening met
een groei van de wereldvloot van 690
miljoen ton in 1991 tot 768 miljoen
ton in 2005. Het verheugt ons dat er
steeds meer vraag is naar koelsche-
pen, gasschepen en chemische tan-
kers, voora l  omdat  d i t  ne t  de
scheepstypes zijn waarin Boelwerf
gespecialiseerd is.

Wi j  nemen  even  he t  Europees
scheepsbouwbeleid onder de loep.
De Europese Commissie beschouwt
de scheepsbouwsector als een strate-
gische sector. Om de competitiviteit
ervan te handhaven - vooral dan ten
aanzien van de scheepsbouwers uit
het Verre Oosten - laat de Europe-
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se Commissie specifieke produktie-
steun per sector toe in de diverse lid-
staten, en dit conform richtlijn 7. On-
ze oplossing is dus conform met de
Europese richtlijnen. Bovendien legt
de kapitaalstructuur van de nieuwe
Boelwerf Vlaanderen de basis voor
een Europese scheepswerf. Wij wil-
len immers in Vlaanderen, in alle
openheid voor binnenlandse en ande-
re Europese deelnemers, een sterke
scheepsbouwactiviteit in stand hou-
den. Het is dus een akkoord dat de
groepsactiviteit aanmoedigt, het pa-
trimonium zal verstevigen en uitein-
delijk de hele toekomst verduurza-
men. De beslissing in het kader van
het programmadecreet houdt in dat
de Gimvindus binnen de Europese
norm gedurende een periode van
maximum twintig jaar een netto-be-
drag van ongeveer 800 miljoen frank
per jaar, rekening houdend met de
index, aanbiedt aan alle scheepswer-
ven als projectgebonden produkties-
teun, en dit onder strikte voorwaar-
den. De netto-actuele waarde hier-
van is 10 miljard frank. Dit is dus
sectorale  steun en geen bedrijfssteun.
Ik herhaal nog eens dat het zeer be-
langrijk is dit onderscheid te maken.

Ik wil ook nog een en ander zeggen
over de toepassing van de Vesoc-
richtlijn voor ondernemingen in
moeilijkheden. Wij zijn er allen van
overtuigd dat die richtlijn de basis
was, is en moet blijven ook in een
economisch neergaande conjunctuur-
beweging ; in zo’n periode komt de
richtlijn wel strenger over.

Welke zijn nu de twee principes die
de overheid hanteert wanneer zij een
onderneming in moeilijkheden wenst
te steunen ?

Enerzijds is steun alleen mogelijk
mits een aanvaardbaar bedrijfsplan
dat de leefbaarheid op korte termijn
aantoont en de basis legt voor de lan-
ge termijn. Anderzijds moet door alle
betrokkenen een gelijkwaardige in-
spanning worden geleverd.

In het licht van wat ik steeds in de
commissie en in de Raad heb ver-
klaard, bevestig ik uitdrukkelijk dat
deze principes binnen de context en

de voorwaarden zijn nageleefd. De
particuliere industriële partner in de
NV Boelwerf Vlaanderen is alleen
bereid te investeren omdat de be-
drijfsrendabiliteit is aangetoond. Dit
staat tegenover een gecumuleerd ver-
lies in de oude Boelwerf van onge-
veer 1,7 miljard frank tijdens de
voorbije 5 jaar. De Vesoc-richtlijn
werd dus nageleefd. De NV Gimvin-
dus en de NV Koninklijke Begemann
Groep brengen elk 500 miljoen frank
kapitaal in. Ook de investeringen -
ieder naar rato van 1 miljard frank
- zullen in dezelfde verhouding wor-
den gefinancierd. Wat is nu de ver-
antwoording van onze keuze ? Ik ben
er altijd voorstander van geweest om
elk valabel  aanbod te onderzoeken.
De moeilijkheid was echter dat som-
mige - wellicht lossere - consortia
die met zeer goede bedoelingen een
oplossing voor het dossier wilden bie-
den, geen engagement konden ne-
men op het gebied van kapitaalin-
breng, maar ook niet - en dit was
essentieel en gebonden aan het op-
starten van een nieuwe Boelwerf -
op het gebied van zekerheid voor
nieuwe investeringen. Dit was im-
mers het centrale vraagstuk voor de
toekomst. We hebben zorgzaam alle
mogelijkheden onderzocht. De huidi-
ge keuze hebben we gemaakt omdat
sommige andere mogelijke partners
geïnteresseerd waren, maar geen
concrete voorstellen konden doen.

Een centraal vraagstuk handelt over
de eenmalige kosten van de herstruc-
turering. De herstructurering van de
NV Boelwerf brengt voor de Vlaam-
se regering eenmalige kosten teweeg.
Deze kosten moeten afgewogen wor-
den tegenover de kost van het alter-
natieve scenario, namelijk de werf
failliet laten gaan zonder enige nieu-
we activiteit. Ik heb altijd gemeend
dat dit niet de oplossing voor het dos-
sier kon zijn. Als men deze redene-
ring volgt, zou men immers een ana-
loge redenering kunnen maken voor
de werkloosheid in haar geheel en
zou men dus alle werklozen moeten
aanwerven.

Indien de werf echter zondermeer
failliet gaat, staat tegenover de 6 mil-
jard frank alleen de waarde van de
niet-afgewerkte schepen bij gedwon-

gen verkoop. Daar de schepen onaf-
gewerkt zijn, weet iedereen dat de
waarde van deze orders erg beperkt
is.

Tegenover deze opbrengst van de
herstructurering -in feite een verme-
den kost- moet men de kosten stellen
die de operatie mogelijk maakten. Ik
wil hierover duidelijk zijn : de kost is
drieledig.

Ten eerste zijn er de netto kosten
voor het bijkomende scheepskre-
diet : 1,6  miljard frank. De heer
Hancké weet dat wij voordien reeds
de kans hebben gehad dit in de com-
missie en in de Raad door te nemen.
Deze kosten zijn veel kleiner dan het
netto bedrag aan uitstaande en reeds
opgenomen scheepskredieten op de
lopende orders, namelijk 6 miljard
frank. Het bij komende scheepskre-
diet moet de verloren gegane aanbe-
talingen van de reders financieren.
Deze aanbetalingen gingen verloren
doordat de oude NV Boelwerf ze ge-
bruikte om verliezen op lopende or-
ders toe te dekken. Dat was de toe-
stand : men wendde scheepskredie-
ten aan niet als voorfinanciering van
iets wat nog moest worden gebouwd,
maar eigenlijk als nafinanciering,
dekking en compensatie van wat in
een aantal gevallen reeds was opgele-
verd. Ik stel vast dat dit een als het
ware infernaal en onmogelijk houd-
baar mechanisme is.

Ik wil benadrukken dat de reders zelf
1,6  miljard frank van het verlies voor
eigen rekening nemen. Dit is dus
eens te meer een evenredige inspan-
ning. De netto kosten van een her-
schikking van de bestaande scheeps-
kredieten bedragen 1,3 miljard frank.
Deze herschikking was nodig om de
reders te bewegen tot het behoud van
de bestaande orders en tot het plaat-
sen van nieuwe orders.

Tussen haakjes, dit alles geldt onder
voorbehoud van machtiging en be-
krachtiging door de rechtbank van
koophandel, het sluitstuk van heel de
reddingsoperatie die wij op gang
brachten. Dan is er nog de compen-
satie.

De heer A. Denys : Mijnheer de mi-
nister-president, de kapitaalinbreng
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van de privé-aandeelhouders be-
draagt dus 500 miljoen frank ?

Minister-president L. Van den Bran-
de : Plus 1 miljard frank.

De heer A. Denys : Waar komt dat
1 miljard frank vandaan ?

Minister-president L. Van den Bran-
de : Dit gaat over investeringen
waartoe men zich heeft geëngageerd.
Dit is het overeengekomen mini-
mum.

De heer A. Denys : Daartegenover
staat dan de rechtstreekse en on-
rechtstreekse subsidiëring door de
overheid en haar kapitaalinbreng, die
meer dan drie miljard frank be-
draagt.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Nee, de evenwaardigheid blijft.
Het gaat over een half miljard frank
voor beide inzake kapitaalinbreng en
over een miljard frank voor beide in-
zake investeringen.

Ik zal, zoals ik dat gewoon ben, in
alle openheid aangeven wat in heden-
daags taalgebruik het kostenplaatje
heet van het bijkomende scheepskre-
diet, de herschikking van de bestaan-
de scheepskredieten en de compensa-
tie van de bijkomende arbeidskosten.

De heer A. Denys : De bijkomende
kostprijs bedraagt dus ongeveer 3
miljard frank.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Nee, ik zal u onmiddellijk het
saldo meedelen.

Wij moeten ons goed realiseren dat
het voortzetten van de werf een be-
sparing van 6 miljard frank betekent
voor het scheepskrediet. Daartegen-
over staat een extra uitgave van 1,6
miljard frank aan bijkomend scheeps-
krediet en een evenwaardige presta-
tie van de reders, plus 1,3 miljard
frank aan herschikking van de be-
staande scheepskredieten. In totaal
geeft dit een positief saldo ten op-
zichte van de normaliter, wat ik
noem : verloren, 6 miljard frank. Ik
probeer immers de kosten voor de
belastingbetaler na te gaan en van het

begin af dit te koppelen aan het be-
leid inzake de sector en het bedrijf.
Deze cijfers staan ter ieders beschik-
king .

De heer A. Denys : De 6 miljard
frank die volgens u verloren zijn, wat
houden die juist in voor de belasting-
betaler ? U bedoelt daarmee toch
niet het sociaal passief ?

Minister-president L. Van den Bran-
de : Ik verwijs naar wat er zou gebeu-
ren indien de werf zonder meer fail-
liet zou zijn gegaan.

Ik heb argumenten aangehaald op
verschillende vlakken : macro-econo-
misch, micro-economisch,  Europees,
inzake wereldvooruitzichten, inzake
technologie, inzake vakmanschap.

De heer A. Denys : Dan moet u er
bijvoorbeeld ook het brugpensioen
bij optellen.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Daar kom ik onmiddellijk toe.
Laat u mij eerst even mijn betoog
vervolgen, want ik vind dat alle ele-
menten van dit dossier aan bod moe-
ten kunnen komen.

Welnu, de 6 miljard frank was de
kostprijs aan scheepskredieten van
een faillissement. Alleen de waarde
van de niet afgewerkte schepen
vormde in dit geval een compensatie
voor de kosten. Iedereen weet echter
dat de waarde van de schepen in deze
toestand quasi nihil zou zijn. Daarte-
genover stel ik nu een positief saldo
van 3,l miljard frank. Het verder zet-
ten van de activiteiten met 1.310
werknemers maakt per jaar boven-
dien een verschil van 6 miljard frank
in de werkloosheidsverzekering, de
belastingen en de sociale zekerheid.
Men kan zeggen dat dit een zaak is
voor de federale overheid, maar ik
vind dat we toch wat verantwoorde-
lijkheid moeten opbrengen voor het
geheel. Dat is mijn perceptie van au-
tonomie en redelijkheid. De kost
voor het brugpensioen, waarover
nogal wat misverstanden blijken te
bestaan, is in principe niet verbonden
aan de overname door de nieuwe
werf. Ook als de werf gewoon werd
gesloten, waren deze kosten er ge-
weest. Dit is in principe geen over-

heidsuitgave, ze komt immers ten las-
te van het Fonds voor Sluiting van
Ondernemingen. Dit geld komt dus
uit paritair beheerde private bijdra-
gen en middelen. Het Fonds heeft op
17 december 1992 een gunstig advies
gegeven over de CAO-brugpensioen
van de NV Boelwerf. Voor de groep
van de werknemers tussen 48 en 50
jaar eiste het echter de normale
bankwaarborg. Artikel 7 van de
richtlijn van de Europese Raad van
21 december 1990 betreffende de
steunverlening aan de scheepsbouw
laat onder bepaalde voorwaarden
steun toe bij de gedeeltelijke sluiting
van scheepsbouwcapaciteit. Het is
uitsluitend en alleen in dit kader dat
de Vlaamse regering de gevraagde
bankwaarborg zal verstrekken. Daar-
naast laat artikel 7 ook toe dat er
specifieke afspraken worden ge-
maakt om tussen te komen in de
loonkost van de onproduktieve uren
die ondermeer veroorzaakt worden
doordat een aantal werknemers in af-
wachting van het bereiken van de
brugpensioenleeftijd aan het werk
moeten blijven. De totale sociale
kost die op grond van artikel 7 wordt
gedragen kan derhalve op 400 mil-
joen frank worden geschat. Zelfs
wanneer men deze sociale kost aan-
rekent, die Europees volledig toege-
laten is, vertoont de operatie een ba-
tig saldo van 2,7  miljard frank voor
Vlaanderen, afgezien dan nog van de
perspectieven die worden geopend
en waarvoor we ons steunen op de
mogelijkheden binnen de markt.

Ik kom nog even terug op de uiteen-
zettingen van de collega’s Candries,
Lenssens, Hancké, Wymeersch en
Denys. Het blijkt dat er ook qua
Vlaamse verankering nood is aan
verantwoordelijkheidsbesef en crea-
tiviteit. Collega Denys, ik heb als het
ware met een vergrootglas overal ge-
zocht naar die private of institutione-
le Vlaamse beleggers die ons zeggen
dat de noodzaak bestaat om de
scheepsbouw te redden om alle goe-
de argumenten die ik heb aange-
haald. Derhalve moest ik kiezen voor
de formule van Vlaamse verankering
langs Gimvindus om, omdat het de
enige mogelijkheid was. Als de voor-
stellen op een rijtje worden gezet,
wat ik moeilijk vanop  deze tribune
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kan doen, is het duidelijk dat er een
afweging werd gemaakt rekening
houdend met de zakelijke mogelijk-
heden en met de grote problemen die
zich, zoals collega Lenssens opmerk-
te, ook na de redding van de Boel-
werf nog stellen in de streek.

Nu en in de toekomst moeten wij aan
de conjunctuur gebonden inspannin-
gen blijven doen en dit niet enkel in
de acht impulsgebieden. Ik ben er
voorstander van dat elke streek in
Vlaanderen een aantal impulsen zou
krijgen tot het nemen van verant-
woordelijkheid om zodoende klaar te
staan op het ogenblik dat de conjunc-
tuur zal zijn verbeterd.

Ik kan uw zorg delen dat de oplossing
die wij voor Boelwerf hebben uitge-
werkt steunt op een sectorgewijze be-
nadering, op een principieel correcte
bedrijfsgebonden benadering en op
heel het gegeven dat zich in de subre-
gio afspeelde. Het is een akte van
overtuiging en geloof in het kunnen
en het kennen en de toekomst van
de eigen Vlaamse scheepsbouw.

De voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys : Mijnheer de
voorzitter, de minister heeft vandaag
met het oog op de toekomst een ge-
vaarlijke interpretatie van de Vesoc-
richtlijnen gegeven, waarbij steun
aan bedrijven op basis van een gelijk-
waardige inspanning kan worden ge-
geven. Vandaag heeft hij de inspan-
ning van de overheid voor de eerste
keer op een macro-economische wij-
ze berekend, er vanuit gaande wat
het de economie in Vlaanderen zou
kosten op het ogenblik van een fail-
lissement, zonder potentiële overne-
mer. Het is de eerste keer dat dat
gebeurt. De minister heeft gesproken
over de netto opbrengst indien dat
niet zou zijn gebeurd. Men stapt dus
af van de vergelijking - zoals dit
vroeger het geval was - wat aan sub-
sidiëring wordt ingebracht en wat van
de particuliere sector komt. Hij heeft
een globale rekening gemaakt, een
macro-economische berekening wat
het de overheid zou kosten indien bij-
voorbeeld Boelwerf had moeten slui-

ten. Dit is een nieuwe, doch zeer ge-
vaarlijke toepassing.

Een tweede kernpunt waarop wij
geen antwoord hebben gekregen, is
de vraag waarom voor de Nederland-
se groep werd gekozen, ondanks alle
grote woorden over Vlaamse veran-
kering. Een Vlaams consortium was
bereid 500 miljoen frank in dit bedrijf
te pompen. Een groep die bereid is
500 miljoen frank in een bedrijf te
steken, is ook een groep die bereid
is in de toekomst te investeren.

Mijnheer de minister, als ik vandaag
uw economisch beleid lees, stel ik
vast dat voor u Vlaamse verankering
betekent verankering met de GIMV
of met Gimvindus. Dat is een totaal
ander beleid. Wij zoeken het meer in
een vorm om de overheid meer en
meer te betrekken in het economisch
beleid. Ik heb de indruk dat ook die
overweging heeft meegespeeld in de
uiteindelijke keuze en oplossing die
u in dit dossier hebt gemaakt.

De voorzitter : De heer Hancké heeft
het woord.

De heer L. Hancké : Mijnheer de
voorzitter, de minister heeft een ver-
gelijking gemaakt tussen het scenario
van faling en de huidige oplossing. Ik
had graag ook de vergelijking ge-
maakt - dat is het uitgangspunt van
mijn uiteenzetting - tussen het sce-
nario dat thans voorligt  en het scena-
rio van de niet-faling, want men weet
dat in september, oktober op die fa-
ling werd aangedrongen, voomame-
lijk om de werf een nieuwe kans te
geven door nieuw Vlaams kapitaal
aan te trekken. Dat is jammer genoeg
niet gebeurd. De Vlaamse veranke-
ring is, in tegenstelling tot wat de
heer Denys zegt, niet mogelijk geble-
ken. Dat brengt mij tot mijn tweede
opmerking. Mijn waardering voor
het Vlaams groot-kapitaal is niet ver-
groot. De Vlaamse kapitalisten blij-
ven de ziel van kleine kruideniers be-
waren. Dat is in dit dossier bewezen.

De voorzitter : De
heeft het woord.

heer Wymeersch

De heer F. Wymeersch : Mijnheer de
voorzitter, zoals de heer Hancké
heeft gezegd, moet in de nabije toe-

komst een vergelijking worden ge-
maakt tussen het scenario van de
niet-faling - waarvan ik overigens
een fervent voorstander was - en de
huidige constructie. Daaruit moeten
dan lessen worden getrokken.

Mijnheer de minister-president, voor
het overige ging u niet in op mijn
vraag wat de regering reeds heeft on-
dernomen of zinnens is te doen in
verband met de sociale problemen
die eventueel kunnen ontstaan bij on-
deraannemers of leveranciers die ook
in financiële moeilijkheden kunnen
geraken en misschien zelfs in faling
zouden gaan ?

De voorzitter : De heer Candries
heeft het woord.

De heer H. Candries : Mijnheer de
voorzitter, verankering heeft soms
meerdere wortels, waarvan het kapi-
taal er één is.

Verankering is volgens mij mogelijk
door de aard van de integratie van
de Boelwerf in de groep. Belangrijk
is de groei van de wederzijdse afhan-
kelijkheid tussen de werf en de groep
en omgekeerd. Wij hechten veel be-
lang aan het strategisch plan van de
groep en aan de rol van de Boelwerf
die hierin wordt bepaald.

Mijnheer de minister-president, ik
vraag mij af of problematiek van
Boel, van DAF en van de recessie in
het algemeen, de  s teun  aan  de
KMO’s, zoals bepaald in het regeer-
akkoord, in het gedrang zal bren-
gen ? Met andere woorden, beschikt
u over de nodige middelen om de
bepalingen van het regeerakkoord na
te komen ?

De voorzitter :
heeft het woord.

De heer Platteau

De heer S. Platteau : Mijnheer de
voorzitter, ondanks de sympathie die
ik heb voor de heer Hancké wens ik
toch te reageren op zijn woorden
wanneer hij onze Vlaamse onderne-
mers vergelijkt met kleine kruide-
niers .

Mijnheer Hancké, de Vlaamse on-
dernemingen zijn meestal KMO’s,
een ondernemingsvorm waarin zij
trouwens uitblinken. Wellicht ligt dat
in de aard van ons volk.
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De grote ondernemers zijn voorzich-
tig, zeker wanneer één en ander op
de helling staat, en dat kan ik best
begrijpen. Men mag toch niet verge-
ten dat de risico’s bij grote onderne-
mingen erg hoog liggen. Bovendien
is men momenteel geconfronteerd
met een totale recessie.

Tot slot moet men ook toegeven dat
het ondernemersklimaat in België en
Vlaanderen zeker niet ideaal is, zo-
wel voor Vlaamse, Belgische als bui-
tenlandse ondernemers. De overheid
maakt het hen immers niet altijd ge-
makkelijk.

oordeel is dat de lasten van een der-
gelijke operatie door de collectiviteit
kunnen worden gedragen. Het huidi-
ge dossier, waarbij het gaat om een
nettobedag van ongeveer 10 miljard
frank ten laste van de collectiviteit,
is daarvan een prachtige illustratie.

De voorzitter : De
heeft het woord.

minister-president

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer de voorzitter, de heer
Wymeersch heeft gesproken over de
toeleveringsbedrijven. Ik heb, reeds
voor de totstandkoming van het ak-
koord, het initiatief genomen een re-
geling uit te werken met de minister
van Financiën. Hij kan een interpre-
tatie geven aan het bedoelde artikel.
Hij stelde een regeling in het vooruit-
zicht langs het Wetboek van Inkom-
stenbelastingen. Laten we hopen dat
er terug activiteiten komen in Boel-
werf.

Ik wens zowel de grote als de kleine
Vlaamse ondernemers te verdedigen
voor de risico’s die zij nemen en voor
de welvaart die zij bezorgen aan ons
volk. In dat verband denk ik trou-
wens aan het mooie voorbeeld van
Grace  Silica.

De ondernemingen hebben het bij
ons niet gemakkelijk en vaak krijgen
zij vanwege de overheid alle wind te-
gen.

Mijnheer Denys, ik wens de noodza-
kelijke discretie aan de dag te leggen
ten opzichte van de voorstellen die
ik heb ontvangen van kandidaat-par-
ticipanten. Wij hadden geen enkel

De voorzitter : De heer Hancké heeft houvast bij bepaalde, goed bedoelde,
het woord. voorstellen en konden op basis daar-

van de Boelwerf onmogelijk redden.
Wij hebben gekozen voor Bege-
mann, omdat dit voor ons de enige
solide oplossing leek. Als een aantal
andere geïnteresseerden een moge-
lijkheid zien om mee te doen, zal ik,
als het gaat om een versteviging van
het privé-kapitaal, niet aarzelen om
voor te stellen de participatie van de
overheid te verminderen.

De heer L. Hancké : Mijnheer de
voorzitter, ik wens dat er geen opera-
tie mist wordt gecreëerd omtrent
mijn uitspraak die ik overigens staan-
de houd.

Ik sprak over het groot kapitaal, niet
over de bedrijfsleiders van de kleine
en middelgrote ondernemingen.

De heer S. Platteau : U bedoelde het
misschien zo, maar u zei het zo niet. Mijnheer Candries, gelet op de huidi- 

De heer L. Hancké : Ik heb het wel
zo gezegd, want ik heb uitdrukkelijk
de term groot kapitaal gebruikt.

Vervolgens, mijnheer Platteau, snap
ik best dat de heren van het groot
kapitaal voorzichtig willen omsprin-
gen met hun geld, maar het zou goed
zijn mochten zij ook enigszins voor-
zichtig  omspringen met de arbeids-
plaatsen die telkens in het gedrang
komen wanneer zij beslissingen ne-
men, beslissingen die vaak louter
door winstoogmerk worden ingege-
ven en waarbij men nog steeds van

ge algemene conjunctuur is het niet
de taak van de overheid om te onder-
nemen. Wij moeten wel de instru-
menten en beperkte middelen waar-
over we beschikken, het gaat over
ongeveer 16 miljard frank overheids-
aandeel dat kan worden ingezet, dui-
delijk  richten op de criteria toege-
voegde waarde en toekomstgericht-
heid. Op die manier verkrijgen we
een onderdeel van een offensieve
verankering. Wij zullen, meer dan in
het verleden, moeten investeren op
korte termijn om die daarna terug af
te bouwen zodat er een aantal initia-
tieven overeind blijven.

Ik kan u trouwens verzekeren dat, in
tegenstelling tot wat werd beweerd,
de reddingsoperatie van de Boelwerf
geen enkele bij komende frank
Vlaams of ander belastinggeld nood-
zaakt. Heel deze operatie is uitdruk-
kelijk op de rekening te schrijven van
de globale regeling die deze Vlaamse
Raad op 18 december jongstleden -
Hoofdstuk 1 van het programmade-
creet - heeft goedgekeurd. Ik kan u
wat dit betreft gerust stellen, de mid-
delen zijn voorhanden en het alge-
meen economisch beleid wordt hier-
door niet in het gedrang gebracht.
Wij zullen het overheidsoptreden
langs haar instrument de GIMV na-
tuurlijk moeten herdefiniëren Dit zal
trouwens waarschijnlijk de kern zijn
van het debat dat we hier binnenkort
zullen voeren op basis van het mis-
sion statement, een slechte term, dat
in dat opzicht werd uitgewerkt.

Mijnheer Hancké, ik ben het met u
eens dat het nuttig is die twee zaken
tegenover elkaar te stellen. Het is
niet de overheid die moet bepalen
dat een onderneming al dan niet in
faling gaat. Wanneer men mij vraagt
of ik voor- of tegenstander ben van
een faillissement kan ik niet anders
dan antwoorden dat ik nooit voor-
stander kan zijn van een faillisse-
ment, maar dat ik daarover geen uit-
spraak te doen heb omdat dit behoort
tot de absolute verantwoordelijkheid
van de bestuurders of de aandeelhou-
ders die het ondernemen tot hun op-
dracht hebben genomen.

Mijnheer de voorzitter, tot slot wil ik
nogmaals zeggen dat ik mij in heel
deze zaak heb laten leiden door ma-
cro-economische, micro-economi-
sche en Europese argumenten, maar
ook door argumenten die te maken
hebben met de wereldeconomie en
de technologische vooruitgang.

In de commissie hebben een aantal
leden ons op een bepaald ogenblik
voorgesteld 100, 200, 300 of 400 mil-
joen frank op tafel te gooien, los van
een herstructureringsplan of een ter-
mijnplan. Ik ben daar niet willen op
ingaan en heb de bedreigingen met
faillissement naast mij gelegd. Ik
meen met dit antwoord aan de
Vlaamse Raad en ook aan de heer
Denys de aanpak van de Vlaamse re-
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gering bij deze reddingsoperatie te
hebben verduidelijkt.

De voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Vlaanderen. In het nawoord van dit
artikel werd gesteld dat de voorge-
stelde beleidsmaatregelen een geën-
gageerd antwoord van de distributie-
sector behoefden. Inmiddels heeft de
gemengde distributiesector dit ant-
woord meer concrete vorm gegeven.
Wij kunnen ons over dit initiatief ui-
teraard slechts verheugen.

Interpellatie van de heer F. Dielens
tot de heer L. Van den Brande, mi-
nister-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen,
over het REG-convenant tussen de
Vlaamse overheid en de gemengde
energiedistributiesector

De voorzitter : Aan de orde is de in-
terpellatie van de heer Dielens tot de
heer Van den Brande, minister-presi-
dent van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen, over het
REG-convenant tussen de Vlaamse
overheid en de gemengde energiedis-
tributiesector.

De heer Dielens heeft het woord.

Een gemengde werkgroep Electra-
bel/Intermixt  heeft inderdaad een
tekst opgesteld die gepresenteerd
wordt als een ontwerp van REG-con-
venant, waarvan het de bedoeling
zou zijn om deze af te sluiten tussen
de overheid enerzijds en de diverse
intercommunales anderzijds. De
Vlaamse Gewestelijke Raad van In-
termixt heeft op 2 december van vo-
rig jaar, zijn goedkeuring gehecht aan
dit document. Het werd vervolgens
door zijn voorzitter overgemaakt aan
alle gemengde intercommunales in
Vlaanderen actief in de energiesector
en aan de minister-president, in zijn
hoedanigheid van gemeenschapsmi-
nister van Energie.

De idee om de energie-distributiesec-
tor nauwer bij het REG-beleid van
de Vlaamse overheid te betrekken,
middels het afsluiten van een conve-
nant , is niet nieuw. Deze idee vinden

vraag naar energie. De slaagkansen
van een COz-reductiebeleid  of van
een volgehouden nucleair morato-
rium, zijn sterk afhankelijk van het
succes van een REG-beleid.

Hoewel de idee voor het afsluiten
van een REG-convenant principieel
onze steun verdient, is mijn initieel
enthousiasme flink wat getemperd,
na lectuur van het negen pagina-tel-
lend ontwerp dat thans voorligt. In-
houdelijk heeft dit convenant weinig
om het lijf. Bovendien staan de enga-
gementen die van de distributiesector
worden gevraagd, uitgesmeerd over
zeven pagina’s in het geheel niet in
verhouding met deze waartoe de
overheid zich verbindt en die noch-
tans slechts een halve pagina in be-
slag nemen. Men stelt een schrome-
lijk onevenwicht vast, ten nadele van
de overheid.

Waaruit bestaan de engagementen
van beide partijen ? Laat ons eerst
de engagementen van de distributie-
sector van naderbij bekijken. De ge-
mengde intercommunales engageren
zich om tijdens de duur van de vrij-
willige overeenkomst een REG-ac-
tieprogramma op te zetten, dat be-
trekking heeft op drie domeinen :

De heer F. Dielens (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, het lijkt wel

we ook terug in de energiebeleidsno- 1” het eigen energieverbruik van de
ta van minister De Batselier. gemeenten ;

alsof ik met de minister-president een
afspraak heb gemaakt voor de aan-
pak van diverse energiedossiers die
voor Vlaanderen belangrijk zijn.

In een vorige interpellatie somde ik
reeds enkele hete energiehangijzers
op. Ik moet de minister-president er
niet van overtuigen dat ik nog een
hele reeks parlementaire initiatieven
in petto heb om het energiebeleid de
aandacht te geven die het verdient.

Er mag onomwonden worden gesteld
dat het initiatief van de distributiesec-
tor een reactie is op de publikatie van
de beleidsnota van minister De Bat-
selier. Een beleidsovereenkomst is in
principe een waardevol instrument
om de samenwerking tussen overheid
en industrie op een soepele wijze ge-
stalte te geven, ten einde welbepaal-
de beleidsobjectieven te bereiken. In
de milieusector heeft men ter zake
reeds enige ervaring, die doorgaans
als positief kan worden omschreven.
Dat het instrument van het conve-
nant nu ook zijn intrede doet in de
sector van het rationeel energiege-
bruik, hoeft ons eigenlijk niet te ver-
bazen. Een beleid inzake rationeel
gebruik van energie is immers in de
eerste plaats ingegeven vanuit milieu-
bekommernissen : het voorkomen
van schadelijke milieu-effecten die
gepaard gaan met de energievoorzie-
ning door het terugdringen van de

2” het energieverbruik bij het huis-
houdelijk cliënteel van de intercom-
munale ;

3” het energieverbruik bij de indus-
triële en tertiaire klanten van de in-
tercommunale.

Mijn interpellatie van vandaag han-
delt over het REG-convenant tussen
de Vlaamse overheid en de energie-
distributiesector.

In het tijdschrift van Intermixt ver-
scheen in september 1991 een samen-
vatting van de energiebeleidsnota die
gemeenschapsminister Norbert  De
Batselier , enige maanden voordien
had uitgebracht onder de titel Naar
een duurzaam energiebeleid in

Deze initiatieven worden in zeer al-
gemene bewoordingen omschreven.
De inspanningen worden op geen en-
kele wijze gekwantificeerd, In feite
gaat het hier om een vage inventaris
van de mogelijke bijdrage van de dis-
tributiesector aan het REG-beleid
uitgaande van de overheid. De doel-
stellingen van het actieprogramma
dat door de intercommunales zal
worden opgezet, worden niet gespe-
cifieerd. Dit convenant is bijgevolg
geen resultaatverbintenis vanwege de
sector. Het actieprogramma, zo
wordt gesteld, zal rekening houden
met de objectieven die in overleg met
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de overheid zullen worden bepaald.
Mijnheer de minister-president, blijk-
baar moeten de objectieven van het
actieprogramma eerst nog worden
bepaald. In deze omstandigheden is
het uiteraard totaal voorbarig om de
aard en de omvang van de acties te
definiëren die nodig zijn om deze ob-
jectieven te bereiken. Ook de midde-
len die zullen worden ingezet, wor-
den niet nader vermeld. Terzake ver-
meldt de tekst van het convenant, ik
citeer : Voor de concrete uitvoering
van dit actieprogramma zullen de in-
tercommunales ieder jaar de nodige
middelen vrijmaken in hun begro-
ting. Einde citaat.

Mijnheer de minister-president, de
tekst die thans voorligt, is de naam
convenant niet waardig omdat de sec-
tor zich eigenlijk tot niets verbindt.
Het is niets meer dan een beginsel-
verklaring, een soort preambule van
een REG-convenant . Het eigenlijke
werk moet blijkbaar nog beginnen.
Graag had ik van u vernomen hoe u
dit voorstel van de sector beoor-
deelt ? Op welke wijze zal de Vlaam-
se overheid de objectieven bepalen,
waarnaar in de tekst wordt gerefe-
reerd ? Op welke wijze zullen de ge-
westelijke doelstellingen, eens deze
zijn bepaald, worden vertaald naar
gekwantificeerde doelstellingen op
het niveau van iedere distributie-in-
tercommunale ?

Mijnheer de minister-president, het
gaat hier niet om een academische
discussie. De federale regering heeft
er zich op Europees niveau toe ver-
bonden om de COZ-uitstoot  tegen het
jaar 2000 met 5 percent reduceren ten
opzichte van het emissie-niveau van
1990. Op dit ogenblik maken de fede-
rale en gewestelijke overheden een
aktieplan op om deze doelstelling in
de praktijk om te zetten. Deze dis-
cussies hebben onder meer plaats in
de Enover-werkgroep, waarvan amb-
tenaren van de Vlaamse administra-
tie voor Economie deel uitmaken.
Dat het opstellen van zo’n plan geen
sinecure is, wordt aangetoond door
het feit dat het vorige plan door de
Europese instanties naar de prullen-
mand werd verwezen. Zoals men
w e e t  z a l  h e t  COZ-reductiebeleid
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voornamelijk via REG-maatregelen
moeten plaatsgrijpen. Ook substitu-
tie naar C02-arme  energiedragers
kan een wezenlijke bijdrage leveren,
maar elektriciteit blijft een COz-be-
lastende energiedrager, zelfs met een
hoog aandeel kernenergie. Bij de im-
plementatie van dit beleid is voor de
energie-distributiesector een sleutel-
rol weggelegd.

Ik wil hier dan ook een dringende
oproep doen om het onderhavige
REG-convenant aan te scherpen, om
de objectieven ervan te kwantifice-
ren, om de middelen ervan te budget-
teren. Mijnheer de minister-presi-
dent, het warm water moet geen
tweemaal worden uitgevonden : de
milieu-aktieplannen van de Neder-
landse energiedistributiesector zijn
pareltjes van REG-actieplannen die
als inspiratiebron kunnen dienen.
Men zegt mij dat de Belgische distri-
butiesector nog onvoldoende erva-
ring heeft om analoge plannen als die
van haar Nederlandse collega’s te
ontwikkelen. Ik heb hiervoor begrip.
Waarom specifieert  men in de huidi-
ge REG-convenant niet de doelstel-
ling om dergelijke plannen bijvoor-

Energiesector

beeld binnen twee jaar wel ter be-
schikking te hebben ?

Alhoewel weinig moet worden ver-
wacht van de bijdrage van dit REG-
convenant tot een duurzaam energie-
beleid in Vlaanderen, kan het afslui-
ten ervan wellicht geen kwaad : baat
het niet, dan schaadt het niet, zo zou
de redenering kunnen luiden. Na lec-
tuur van het tweede luik van dit
REG-convenant, waarin de engage-
menten van de overheid worden ge-
presenteerd, zal men echter snel zijn
mening moeten herzien.

Waaruit bestaan deze engagemen-
ten ? Vooreerst zegt de overheid toe
om bij haar beleid inzake fiscaliteit
rekening te houden met de REG-in-
spanningen van de sector. Het is ge-
noegzaam bekend dat de formule van
de gemengde intercommunale haar
aantrekkingskracht in de eerste
plaats te danken heeft aan haar fis-
caal gunstig statuut voor de privé-
partner. Dit is nog maar eens geble-
ken uit de actuele discussie omtrent
de eventuele verlenging van de ge-
mengde intercommunales voor een
nieuwe periode van dertig jaar. Blijk-
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baar wordt elke gelegenheid te baat
genomen om het fiscaal gunstig sta-
tuut van de sector te verankeren.
Nochtans heeft de Vlaamse overheid
ter zake geen enkele bevoegdheid,
zodat men zich kan afvragen of deze
passage wel in een REG-convenant
thuishoort.

Ten tweede, de overheid engageert
zich om ook bij de tarificatie van gas
en elektriciteit rekening te houden
met de REG-inspanningen van de
sector. Dit is opnieuw een materie
die tot de exclusieve bevoegdheid be-
hoort van de federale overheid.
Klaarblijkelijk wil men de kosten ver-
bonden aan de REG-initiatieven via
de tarificatie doorrekenen aan de
verbruiker.

Ten derde, de overheid engageert
zich om de bestaande subsidies voor
REG-investeringen ten behoeve van
de industrie en van de niet-commer-
ciële sector te behouden en uit te
breiden naar de energiedistributie-
sector en naar Electrabel. Mijnheer
de minister-president, is u zich be-
wust van de budgettaire impact van
deze maatregel voor uw begroting ?
Zoals men weet, is de energiesector
momenteel uitgesloten van economi-
sche expansiesteun. Subsidiëring van
de REG-investeringen in deze sector
kan inhoudelijk misschien wel te ver-
an twoorden  z i jn ,  maar  kan  de
Vlaamse belastingbetaler vele hon-
derden miljoen frank per jaar kosten.
Denken we maar aan de miljarden-
projecten inzake warmtekrachtkop-
peling die Electrabel op stapel heeft
staan met de papierfabriek te Lan-
gerbrugge, de petroleumraffinaderij
ESSO en de chemische fabriek Fe-
nolchemie. Ik zou graag over een
budgettaire raming van deze maatre-
gel beschikken.

Ten vierde, de sector zal nauw be-
trokken worden bij het Research and
Development-beleid van de over-
heid. Hierbij moet worden gedacht
aan het niet-nucleair energieonder-
zoek binnen het VIT0 en aan het
Vlaams impulsprogramma Energie-
technologie.

Ten vijfde en last but not least, de

overheid verbindt zich ertoe om niet
eenzijdig nieuwe maatregelen of ver-
plichtingen op te leggen aan de ge-
mengde intercommunales op het ge-
bied van het REG-beleid. Door deze
verbintenis, mijnheer de minister-
president, bekomt Electrabel als het
ware een vetorecht over het geheel
van het REG-beleid van de Vlaamse
overheid ! Dit lijkt mij totaal onaan-
vaardbaar, te meer daar het engage-
ment van de sector zelf nagenoeg in-
houdsloos is.

Precies op een ogenblik dat de
Vlaamse overheid rond de tafel zit
met de andere gewesten en met de
federale overheid om de lasten van
het C02-reductiebeleid  evenwichtig
te spreiden over de verschillende sec-
toren, met andere woorden
rechtvaardig over alle energiever-
bruikers, precies op dat ogenblik zou
diezelfde Vlaamse overheid de meest
belanghebbende sector een soort ve-
to-recht in handen spelen over het
REG-beleid ! Begrijpe wie begrijpe
kan.

Mijn opmerkingen over de voorlig-
gende  REG-convenant beperken
zich niet alleen tot de inhoud, maar
zijn ook van procedurele en juridi-
sche aard. Hoewel er nog geen wette-
lijk of decretaal kader bestaat voor
het tot stand komen van beleidsover-
eenkomsten, zijn er ter zake precieze
voorstellen van de Interuniversitaire
Commissie tot herziening van het Mi-
lieurecht, ingesteld door de Vlaamse
regering en beter bekend als de com-
missie Boeken, die hier als leidraad
kunnen fungeren.

Gaat het hier om een bindende over-
eenkomst ? Met wie wordt deze
overeenkomst gesloten : met de indi-
viduele intercommunales of met de
Vlaamse Gewestelijke Raad van In-
termixt als overkoepelende organisa-
tie ? Wat is de positie van Electrabel,
die eveneens begunstigde blijkt te
zijn maar geen ondertekenaar ? Via
welke weg en met welke middelen zal
de Vlaamse overheid toezicht uitoe-
fenen op de naleving van deze over-
eenkomst ? Zal er een overlegstruk-
tuur in het leven worden geroepen ?
Wat met de openbaarheid en de po-
litieke controle op dit convenant ?

Zal het ter advies worden voorgelegd
aan de SERV en de MINA-raad ?
Zal de Vlaamse Raad betrokken
worden bij het afsluiten en opvolgen
van dit convenant ? Wat is de duur
van de overeenkomst ?

In mijn interpellatie van 3 februari
heb ik reeds de aandacht gevestigd
op het feit dat Intermixt en Electra-
bel onderhandelen over nieuwe ty-
pestatuten. Een van de bekommer-
nissen die hierbij door de gemeente-
lijke mandatarissen steevast naar vo-
ren worden gebracht, is een meer
preciese  bepaling van het karakter
van openbare dienst van de distribu-
tie-intercommunales. Ik verwijs hier
naar een recente persmededeling
door Intermixt. In de nieuwe typesta-
tuten wordt de doelstelling van de
gemengde intercommunale geherfor-
muleerd, gepreciseerd en uitgebreid.
Het verwondert mij dat de REG-
doelstelling, die toch een fundamen-
teel kenmerk zou moeten zijn van
openbare dienstverlening verstrekt
door de energie-intercommunales,
niet expliciet in de nieuwe typestatu-
ten is opgenomen. Ook de sociale
doelstelling ontbreekt overigens in
statutaire bepalingen. Dit lijkt mij
symptomatisch te zijn voor reële be-
kommernissen van de sector die wel
eens in strijd zouden kunnen zijn met
een beperking van het energiever-
bruik. De opname van de REG-doel-
stelling in de typestatuten lijkt mij
een test case voor de mate waarin de
intercommunales hun REG-opdracht
in de toekomst au sérieux willen ne-
men. Het ACW heeft zich vroeger in
dezelfde zin uitgesproken. Graag had
ik ook uw mening hierover gekend.

Tot slot, mijnheer de minister-presi-
dent, vraag ik mij af of naar aanlei-
ding van dit Electrabel-rntermixt-ini-
tiatief ook de zuivere energiedistribu-
tiesector niet moet worden aange-
pord om het REG-beleid tot het hare
te maken.

Ik herhaal bondig mijn
bekommeringen.

voornaamste

Ten eerste, welke engagementen ne-
men de partners op zich ? Is het juist
dat de distributiesector een soort ve-
torecht zal bekomen met betrekking
tot het REG-beleid van de Vlaamse
overheid ?
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Ten tweede, is over dit initiatief
reeds overleg gepleegd met de rege-
ring ? Hoe zal de Vlaamse Raad wor-
den betrokken bij de besluitvor-
ming ?

Ten derde, hoe wordt het REG-be-
leid van de distributiesector geregeld
in de nieuwe typestatuten van de ge-
mengde intercommunales ?

Ten vierde, is een gelijkaardig initia-
tief ook in de zuivere sector in voor-
bereiding ?

Eens te meer toont dit dossier aan
dat een Vlaams energiedebat, tien
jaar na het vorige, meer dan wense-
lijk is en dat het niet op een drafje
kan worden afgehandeld.

Mijnheer de minister-president, naar
aanleiding van een vorige uiteenzet-
ting had u voor februari een ruim
energiedebat in het vooruitzicht ge-
steld. Ik hoop dat dit niet lang meer
op zich zal laten wachten. (Applaus
bij de meerderheid)

De voorzitter : Minister-president
Van den Brande heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de (op de tribune) : Mijnheer de
voorzitter, het concept van energie-
convenanten werd reeds in diverse
beleidsverklaringen aangekondigd.
Het bestaat erin dat de Vlaamse
overheid vrijwillige overeenkomsten
sluit - met wederzijds respect - met
verschillende economische en/of
maatschappelijke geledingen.

Het concept van vrijwillige overeen-
komst moet de contracterende partij-
en motiveren om zich meer voor de
REG-problematiek te interesseren
dan het geval zou zijn via eenzijdige
regelgeving of subsidie.

Het feit dat de bestuursinstanties van
de gemengde intercommunales -
evenals andere instanties trouwens -
zich hierover bezinnen nog voor zij
hiertoe formeel zijn uitgenodigd, be-
wijst de juistheid van deze instelling.

Het is mijn bedoeling op 2 april een
overleg te organiseren met de ener-
giedistributie-intercommunales, zo-
wel zuiver als gemengd, de Vlaamse

steden en gemeenten en de geledin-
gen van het bedrijfsleven vertegen-
woordigd in de Sociaal Economische
Raad voor Vlaanderen. De uitnodi-
gingen zullen eerstdaags worden ver-
zonden.

Het overleg van 2 april moet uitmon-
den in een intentie om tot werkelijke
overeenkomsten te komen.

In volgorde van de gestelde vragen,
kan ik het geachte raadslid volgende
toelichtingen verschaffen.

Ten eerste worden alle partners ver-
zocht zich te engageren om een door-
gedreven beleid van rationeel ener-
gieverbruik te voeren. Meer in het
bijzonder zullen de overeenkomsten
worden gerelateerd aan het engage-
ment van Vlaanderen om tegenover
het refertejaar 1990 een reductie van
5 percent van de C02-emissies  te rea-
liseren tegen het jaar 2000. Aange-
zien het over overeenkomsten gaat
met wederzijds respect, zal geen van
de partijen over een vetorecht be-
schikken over wat dan ook. Ik heb
duidelijk gesteld wat de norm en het
referentiekader zijn. Het is immers
uw zorg dat dergelijke afspraken een
duidelijke inhoud hebben.

Ten tweede werd het principe van de
energieovereenkomsten reeds in de
regeerakkoorden verwoord en in de
beleidsnota’s 1992 en 1993 voor de
bevoegde commissie van de Vlaamse
Raad. De energieovereenkomsten
werden als prioriteiten gesteld. De
Vlaamse ministers bevoegd voor het
Leefmilieu en de Huisvesting, de
Openbare Werken, Ruimtelijke Or-
dening en Binnenlandse Aangelegen-
heden en het Verkeer zullen als ere-
genodigden bij het overleg van 2 april
1993 worden betrokken. Vanzelf-
sprekend zal de Vlaamse Raad zich
in de commissie kunnen uitspreken
over het gevolgde lange-termijn be-
leid via regelmatige rapportering en
evaluatie. De principes, in de Raad
vastgelegd voor het te volgen beleid
inzake milieuconvenanten, zullen
voor zover als mogelijk eveneens in
de energieconvenanten worden ge-
volgd .

Ten derde voorziet de Vlaamse over-
heid in geen rechtstreekse tussen-

komst in het bepalen van eventueel
nieuwe typestatuten voor energie-in-
tercommunales, gemengde en zuive-
re, via de convenanten. Op vrijwillige
basis kunnen deze hierin eventueel
wel als overeenkomst worden opge-
nomen. In ieder geval blijven de sta-
tuten onder het uitdrukkelijk toezicht
van de Vlaamse minister bevoegd
voor de Binnenlandse Aangelegen-
heden.

Ten vierde is het initiatief niet be-
perkt tot de energie-intercommuna-
les. De steden en gemeenten kunnen
ook rechtstreeks partij zijn, bijvoor-
beeld voor hun eigen energiever-
bruik, hun ruimtelijke ordenings- en
verkeersbeleid, hun voorlichtingsbe-
leid enzovoort. Ook het bedrijfsleven
is via de SERV reeds van bij het be-
gin in de hele opzet betrokken. Niets
belet dat ook de sociale organisaties
later bij het initiatief worden betrok-
ken.

Tot hier de essentiële punten en onze
inzichten als antwoord op uw over-
wegingen en vragen.

De voorzitter : De heer Dielens heeft
het woord.

De heer F. Dielens : Mijnheer de mi-
nister-president, het verheugt mij dat
2 april een overlegdatum wordt waar-
bij alle betrokken partijen zoals inter-
communales,  Vlaamse steden en ge-
meenten enzovoort betrokken wor-
den. Steeds belangrijker schijnt mij
echter dat er geen vezeltje is in onze
maatschappij dat los kan worden ge-
zien van het energiebeleid. Ik weet
wel dat daarvoor momenteel bij de
collega’s blijkbaar niet zoveel interes-
se bestaat. Het is echter een feit waar
we niet omheen kunnen. Ik zou het
spijtig vinden dat we gewoon maar
moeten ondergaan wat in het overleg
gebeurt of dat we in een commissie-
vergadering van de Vlaamse Raad
gewoon maar moeten aanhoren wat
er tussen de betrokken partijen op
het terrein wordt gedacht. Een bre-
der debat is aangewezen want het
energiebeleid vormt één geheel.
Zelfs indien wij het beperken tot wat
onder de Vlaamse bevoegdheid res-
sorteert, is het nog zo belangrijk dat
de diverse politieke partijen er alles-
zins hun mening moeten kunnen over
zeggen. Ik dring erop aan dat dit zal
gebeuren.
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De voorzitter : Het woord is aan de
minister-president Van den Brande.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer de voorzitter, het
spreekt vanzelf  dat  de commissie
haar rol niet beperkt ziet tot het acte-
ren van wat er op 2 april gebeurt. Zij
moet haar eigen standpunt bepalen.
Ik heb daarover dezelfde opvatting
als de heer Dielens. Het politieke be-
leid gaat op alles voor.

De voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De voorzitter : Hiermede zijn wij aan
het einde gekomen van onze werk-
zaamheden voor deze voormiddag.

Wij komen deze namiddag om 14.00
uur opnieuw bijeen om onze agenda
verder af te handelen.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
12.50 uur.
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